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OBSAH SLOVO NA ÚVODKALENDÁŘ AKCÍ

18. 7., 17 hod.
KURZ VAŘENÍ 
- GRILOVÁNÍ
na dvoře Třináctky

18. 9., 18 hod.
ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA
obecní úřad

31. 7.
UZÁVĚRKA 
FOTOSOUTĚŽE 2024

28. 9.
SVATOVÁCLAVSKÉ 
POSVÍCENÍ
náves D. Jirčany

26. 7. a 30. 8., 21 hod.
LETNÍ KINO
náves D. Jirčany

20. a 21. 9.
KRAJSKÉ VOLBY 2024
obecní úřad

8. 8., 17 hod.
LETNÍ KAVÁRNIČKA
Třináctka

12. 10.
DÝŇOBRANÍ 
A BOJOVKA 
náves D.J., 
 pohádková louka

31. 8., 17 hod.
PROHLÍDKA NOVÉ 
HASIČSKÉ ZBROJNICE

19. 10.
HAVELSKÉ POSVÍCENÍ
hřiště Psáry

7. 9., 13-18.30 hod.
POHÁDKOVÝ LES 
2024
pohádková louka

19. 10.
ŘÍJNOVÝ ZÁJEZD 
DO SKLÍPKU
Velké Pavlovice

Vážení spoluobčané,

Stojíme na  prahu letních 
prázdnin a  společně se 
těšíme na  dobu volna, 
dlouhých teplých veče-
rů a  setkávání se s  přáteli. 
Věřím, že další vydání našeho Psárského 
zpravodaje v novém designu vám bude po-
hodovým parťákem na cesty i odpočinek.

V  minulém období jsme společnými silami 
odvedli velký kus práce. Opravili jsme řadu 
cest, položili nové asfaltové povrchy a  při-
blížili se k realizaci dalších společných cílů.

Ani v době prázdnin práce na zlepšení naší 
obce nezastavujeme. Naopak. Využíváme to-
to období k opravám, které by jinak zasáhly 
do života školáků a jejich rodičů.

Již brzy zahájíme opravu vodovodního a ka-
nalizačního řadu na  sídlišti Štědřík, což je 
projekt, na který jsme dlouho čekali a který 
přinese zlepšení pro mnohé z nás.

S  hrdostí mohu oznámit, že dokončujeme 
vodojem, který zvýší kvalitu a  spolehlivost 
našeho vodního zásobování. Tento projekt 
je důkazem naší neustálé snahy o  zlepše-
ní infrastruktury a  služeb, které naše obec 
poskytuje.

Kromě toho intenzivně plánujeme výstavbu 
čistírny odpadních vod. Bohužel nejsou pro 
obec naší velikosti vyhlášeny žádné dotace, 
a  proto zvažujeme financováni z  vlastních 
zdrojů s pomocí úvěru. Realizace ČOV by by-
la dalším krokem k ochraně našeho životní-
ho prostředí a zajištění udržitelné budouc-
nosti pro nás všechny.

V červnu jsme pasovali předškoláky na ško-
láky a přivítali nové občánky. Také jsme se 
rozloučili s deváťáky, kteří se posouvají do 
další životní etapy.

Děkuji vám za vaši podporu, za vaše ohlasy 
a  skvělou účast na  všech obecních akcích. 
Přeji vám hodně odpočinku a nabírání sil.

Vlasta Málková, starostka obce
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Obec Psáry Vás srdečně zve  na

Kdy:  
v sobotu  7. září 2024
od 13.00 do 18.30 hod.
(poslední start v 17 hod.)

Kde:  
start  i cíl - na Štědříku v Dolních Jirčanech
(křižovatka Javorová a Ke Kukaláku
- pohádková louka) u mostku
Sledujte, prosím, značení, které Vás
dovede na start Pohádkového lesa.

Startovné:
100,-  Kč

S sebou:  
odvahu, dobrou náladu, fantazii,
pevné boty, silné paže a bystrou hlavu :-)

Srdečně Vás všechny zveme na 13. ročník Pohádkového lesa, kde na Vás budou čekat popletené

pohádky. Podaří se Vám najít všechny chyby, které se do pohádek vloudily?

Děti mohou na trase pro mladší (od 3 do cca 7 let) potkat  ježibabu u perníkové chaloupky, navštívit doma

Křemílka a Vochomůrku a zatrénovat s Tlapkovou patrolou. Na trase pro starší (od cca 7 do 12 let) zkusí

zvládnout výcvik hodný stormtrooperů mocného Darth Vadera, pomohou Sněhurce s domácími pracemi

a zvládnou donést Živou a Mrtvou vodu.

Z důvodu hladkého průběhu celé pohádkové cesty Vás žádáme o včasnou registraci Vašich dětí (počet,

výběr trasy a nejvhodnější čas pro Váš start) na stránkách www.psary.cz, registrace budou spuštěny

v průběhu srpna.

Pro děti i dospělé zahraje skupina Smeč. Občerstvení na akci zajištěno, odměny pro registrované dětské

účastníky taktéž. Na závěr akce po setmění (cca ve 20 hodin) ohňová show.

Čeká Vás tradičně odpoledne plné pohádkových postaviček, hravých i záludných úkolů, dobrého jídla

a pití a  zábavy nejen pro děti. Přijďte, těšíme se na Vás.

 4 Rada a zastupitelstvo
13 Volby do evropského parlamentu 2024
INFORMACE Z OBCE
14 Co se v  obci udělalo 4–5/2024
15 Dokončení hasičské zbrojnice
15 Velká gratulace holkám Pavelkovým
16 Starostka informuje
22 Odpady,  odpady, odpady
25 Nové kolumbárium
KULTURA
26 Kurz vaření - grilování
26 Letní kavárnička
26 Stolní tenis ve Třináctce
26 Letní kino
27 Fotosoutěž 2024: PĚTKA
28 Blahopřejeme
29 Říjnový zájezd do sklípku
30 Pohádkový les 2024
STALO SE
31 DĚTSKÝ DeN 2024
32 Májové slavnosti
34 Střípky z knihy o historii obce
39 Zážitky z italské kuchyně
40 Nová hasičská cisterna byla předána
43 Tip na Výlet
VZDĚLÁVÁNÍ
44 Beseda s potomky Jiřího Trnky
44 Sportovní jaro
45 Den Země 2024
46 Den naruby v ZŠ Amos
47 Turnaj ve stolním tenisu
47 Škola má nové dresy
48 Týdenní vzdělávací projekt
49 Novinky v Neformálku
50 Rok ve školce
51 Návrat do minulosti
52 Cesta časem
53 Barevný týden na Štědříku
54 Psina – psárské informace a nápady
58 Výběr z událostí MP Jesenice
59 Změny v dotacích na opravy domů
61 Zahájení rybářské sezóny na Nádržce
SPORT
62 Zlatá éra fotbalu v Psárech
64 Závěr sezony mladších žáků
64 Fotbalové tabulky
65 Sport Academy
66 Mistrovství evropy v Taekwon-Do ITF
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RADA A ZASTUPITELSTVO

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 8–2024 DNE 17. 4. 2024
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr, Bc. Miloslav Burián, Ing. Jitka Svobodová

RO USNESENÍ Č. 44/8–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o poskytování práv k uží-
vání software č. SML-0533/24 mezi obcí Psáry 
a ALIS, spol. s r. o. – rozšíření práv pro další 
uživatele.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 45/8–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o dílo na poskytování slu-
žeb editora Digitální technické mapy ČR mezi 
obcí Psáry a GePRO spol. s r. o.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 46/8–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene a dohodu o umístě-
ní stavby č. IV-12–6035410 mezi obcí Psáry 
a ČeZ Distribuce a. s. na pozemku p. č. 351/4 
v k. ú. Dolní Jirčany za jednorázovou úhradu 
2.000 Kč bez DPH.
II. schvaluje
Uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene a dohodu o umístění 
stavby č. IV-12–6035381 mezi obcí Psáry a ČeZ 
Distribuce a.  s. na  pozemku p.  č. 1013/17 
v k. ú. Psáry za jednorázovou úhradu 2.000 Kč 
bez DPH.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem těchto 
smluv.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 47/8–2024 
I. schvaluje
Účetní závěrku ŠPO Základní škola Amos za 
rok 2023.
II. schvaluje
Zlepšený výsledek hospodaření Základní 
školy Amos ve výši 120.073,87 Kč.
III. schvaluje
Převod hospodářského výsledku za rok 2023 
do rezervního fondu školy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 48/8–2024 
I. schvaluje
Účetní závěrku ŠPO Mateřská škola Štědřík za 
rok 2023.
II. schvaluje
Zlepšený výsledek hospodaření Mateřské 
školy Štědřík ve výši 266.255,60 Kč.
III. schvaluje
Převod hospodářského výsledku za rok 2023 
do rezervního fondu školy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 49/8–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o  sdružených službách 
dodávky elektřiny ze sítě nízkého napětí 
č. 0300003849 mezi obcí Psáry a e.ON energie 
a. s. od 1. 9. 2024 do 30. 6. 2025 – 33 odběr-
ných míst.

II. schvaluje
Uzavření smlouvy o sdružených službách do-
dávky elektřiny č. 9551568378 mezi obcí Psáry 
a e.ON energie a. s. od 1. 9. 2024 do 30. 6. 2025 
– parc. číslo 75/88 Dolní Jirčany.
III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem těchto 
smluv.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 9–2024 DNE 29. 4. 2024
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr, Bc. Miloslav Burián, Ing. Jitka Svobodová

RO USNESENÍ Č. 50/9–2024 
I. schvaluje
Navýšení odměny o 15.000 Kč za vyhotovení 
znaleckého posudku „Kanalizace Psáry – po-
souzení nátoku balastních vod do havarova-
ných částí díla“ na 100.000 Kč a prodloužení 
termínu vyhotovení do 20. 5. 2024.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 51/9–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o  odběru zboží a  slu-
žeb prostřednictvím palivových karet me-
zi obcí Psáry a  MOL Česká republika s.  r.  o. 
č. 20074435/POSTPAY.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 52/9–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o  sdružených službách 
dodávky elektřiny – č. p. 12, 13, 155 v Dolních 
Jirčanech mezi obcí Psáry a eP energy Trading 
a. s. č. CeMSFF-531830.

II. pověřuje
Místostarostu Víta Olmra podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 53/9–2024 
I. Schvaluje
Uzavření smlouvy o  připojení odběrného 
el. zařízení č. 24_SOP_4122329225 mezi obcí 
Psáry a ČeZ Distribuce a. s. – p. č. 75/95 Dolní 
Jirčany – nová hasičská zbrojnice.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 54/9–2024 
I. Schvaluje
Uzavření dodatku č. 5 ke smlouvě o  dí-
lo mezi obcí Psáry a spol. Technické služby 
Dolnobřežanska, s. r. o. na provedení díla dle 
projektové dokumentace „Vodovod Psáry – 
připojení obce Psáry na Posázavský vodovod, 
návrh tlakových a  kamerových zkoušek pro 
ověření technického stavu“. Cena díla nově 
činí 15.073.377 Kč bez DPH.

TERMÍN PŘÍŠTÍHO ZASEDÁNÍ

ZASTUPITELSTVA OBCE PSÁRY: 

18. ZÁŘÍ 2024, 18 HOD.
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II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 10–2024 DNE 15. 5. 2024
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Ing. Jitka Svobodová
Nepřítomni: Vít Olmr, Bc. Miloslav Burián

RO USNESENÍ Č. 55/10–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene inženýrské sítě mezi 
obcí Psáry a  Václavem Zilvarem a  Simonou 
Šiškovou na  parc. č. 692/4 a  1072/2 v  k.  ú. 
Psáry za jednorázovou úhradu 5.000 Kč.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 56/10–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene a dohody o umístě-
ní stavby č. IV-12–6028639 mezi obcí Psáry 
a ČeZ Distribuce a. s. na parc. č. 689/6 v k. ú. 
Dolní Jirčany za jednorázovou úhradu ve výši 
37.740 Kč bez DPH.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 57/10–2024 
I. stanovuje
V souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. 
b) zákona č. 128/2000 Sb., o  obcích (obec-
ní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, 
a v souladu s ustanovením § 123 odst. 4 záko-
na č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, 

středním, vyšším odborném a jiném vzdělá-
vání (školský zákon), ve znění pozdějších 
předpisů, na školní rok 2024/2025 výši úpla-
ty za poskytování zájmového vzdělávání ve 
školní družině v Základní škole Amos ve výši 
300 Kč/měsíc.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 58/10–2024 
I. stanovuje
V souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. 
b) zákona č. 128/2000 Sb., o  obcích (obec-
ní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, 
a v souladu s ustanovením § 123 odst. 4 zá-
kona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základ-
ním, středním, vyšším odborném a  jiném 
vzdělávání (školský zákon), ve znění poz-
dějších předpisů, na  školní rok 2024/2025 
výši úplaty za poskytování předškolního 
vzdělávání v  Mateřské škole Štědřík ve výši 
1.300 Kč/měsíc.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 59/10–2024 
I. souhlasí
S ukončením smlouvy o nájmu prostor slou-
žícího k podnikání ze dne 25. 1. 2023 mezi obcí 
Psáry (pronajímatel) a Michaelou Maříkovou 
(nájemce) k 31. 5. 2024 z důvodu nedodržení 
smluvních podmínek vůči pronajímateli.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 60/10–2024 
I. schvaluje
Záměr pronájmu nebytových prostor v části 
budovy č. p. 3 v Dolních Jirčanech o celkové 
výměře 150 m² na pozemku p. č. st. 28.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 61/10–2024 
I. schvaluje
Uzavření příkazní smlouvy mezi obcí Psáry 
(příkazce) a  Ing. Lucií Libovickou (příkaz-
ník) na  zajištění vydávání obecního časopi-
su Psárský zpravodaj za odměnu 32.000 Kč/
vydání. Schváleno v  souladu s  usnesením 
Zastupitelstva obce Psáry č. 16/2–2024.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 62/10–2024 
I. schvaluje
Uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o  dí-
lo mezi obcí Psáry a  Strabag a.  s. na  akci 
„Rekonstrukce ulice Dlážděná a Pod Skalou 
v  Psárech“. Předmětem dodatku jsou více-
práce ve výši 391.772  Kč, celková cena díla 
činí 2.252.383,15 Kč bez DPH.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 61/10–2024 
I. schvaluje
Uzavření dodatku č. 3 ke smlouvě o dílo ze 
dne 23. 5. 2022 mezi obcí Psáry a Zepris s. r. o. 
na akci „Připojení obce Psáry na Posázavský 
vodovod – 2. etapa“. Předmětem dodatku je 
změna termínu dokončení díla do 31. 7. 2024.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 11–2024 DNE 29. 5. 2024
Přítomni:  Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr, Bc. Miloslav Burián, Ing. Jitka Svobodová 

(příchod 15.37 hod.)

RO USNESENÍ Č. 64/11–2024 
I. souhlasí
S  prodejem hasičského vozidla CAS K  25 
Liaz 101. Cena stanovená znaleckým posud-
kem činí 190.700 Kč bez DPH.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 65/11–2024 
I. souhlasí
S prodejem vozidla ALFICAR MAXI. Cena sta-
novená znaleckým posudkem činí 298.000 Kč 
bez DPH.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 66/11–2024 
I. schvaluje
Uzavření dodatku č. 1 smlouvy o  spolu-
práci mezi obcí Psáry a  Pavlem Švestkou. 
Dodatkem se mění pozemek stavebníka.
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II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 67/11–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o  zřízení věcného bře-
mene č. Ie-12–6009356/8 mezi obcí Psáry, 
ČeZ  Distribuce a.  s. a  SJM Chudomelových 
na p. č. 645/1 v k. ú. Dolní Jirčany za jednorá-
zovou úhradu 8.500 Kč bez DPH.
II. schvaluje
Uzavření smlouvy o  zřízení věcného bře-
mene č. Ie-12–6009356/9 mezi obcí Psáry, 
ČeZ  Distribuce a.  s. a  SJM Kramlových 
na p. č. 645/1 v k. ú. Dolní Jirčany za jednorá-
zovou úhradu 9.000,- Kč bez DPH.
III. schvaluje
Uzavření smlouvy o  zřízení věcného bře-
mene č. Ie-12–6009356/10 mezi obcí Psáry, 
ČeZ  Distribuce a.  s. a  Ivana Thomson 
na p. č.  664/1 v k. ú. Dolní Jirčany za jednorá-
zovou úhradu 7.000,- Kč bez DPH.
IV. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem těchto 
smluv.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 68/11–2024 
I. schvaluje
Uzavření dodatku č. 1 smlouvy o  uzavření 
budoucí smlouvy o připojení odb. el. zaříze-
ní č.  21_SOBS01_4121815818 mezi obcí Psáry 
a  ČeZ Distribuce a.  s. na  snížení příkonu 
– nová hasičská zbrojnice, p.  č. 75/95 Dolní 
Jirčany.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT
Příchod radní Ing. Svobodová.

RO USNESENÍ Č. 69/11–2024 
I. uděluje
Výjimku z  Územního opatření obce Psáry 
č.  4/2007 o  stavební uzávěře – studny dle 
čl. 4 tohoto opatření:
1. Rudolf Kopačík – pozemky parc. č. 423/3 

a parc. č. 423/4 v k. ú. Psáry,
2. Milena Kopačíková – pozemky parc. 

č. 423/2 a parc. č. 423/5 v k. ú. Psáry.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 70/11–2024 
I. souhlasí
S  podáním žaloby proti Imos Brno a.  s. 
a  Froněk spol. s  r.  o. o  zaplacení částky ve 
výši 59.749.971,10 Kč s příslušenstvím.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 71/11–2024 
I. schvaluje
Uzavření dodatku č. 2 ke smlouvě o dílo mezi 
obcí Psáry a Zepris s. r. o. na akci „Připojení 
obce Psáry na Posázavský vodovod – 2. eta-
pa“. Předmětem dodatku jsou vícepráce ve 
výši 2.170.834,70 Kč bez DPH, cena díla nově 
činí 26.364.194,88 Kč bez DPH.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 12-2024 DNE 12. 6. 2024
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr, Bc. Miloslav Burián, Ing. Jitka Svobodová 

RO USNESENÍ Č. 72/12-2024 
I. souhlasí
S  vypsáním veřejné zakázky malého rozsa-
hu na akci „Obnova autobusových zastávek 
v obci“.
II. jmenuje
Hodnotící komisi pro veřejnou zakázku ma-
lého rozsahu na  akci „Obnova autobuso-
vých zastávek v obci“. ve složení: Ing. Luboš 
Morávek, Vlasta Málková, Vít Olmr, Nikola 
Raušerová, jako náhradníci Ing. Jindřich 
Holínský.
III. určuje
Ing. Luboš Morávek jako odpovědnou osobu 
pro veřejnou zakázku malého rozsahu na  akci 
„Obnova autobusových zastávek v obci“.
IV. určuje
Místostarostu Mgr. Milana Vácha jako kon-
trolní osobu pro veřejnou zakázku malé-
ho rozsahu na  akci „Obnova autobusových 
 zastávek v obci“.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 73/12-2024 
I. schvaluje
Organizační řád obecního úřadu Psáry.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 74/12-2024 
I. schvaluje
Nové znění smlouvy o finančních příspěvcích 
na vodovod a splaškovou kanalizaci obce pro 
stavbu rodinného domu.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem těchto 
smluv.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 75/12-2024 
I. schvaluje
Uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o vykonání 
přezkoumání hospodaření mezi obcí Psáry 
a Atlas audit s.  r. o. Předmětem dodatku je 
ověření sestavení účetní závěrky obce za rok 
2023. Cena se snižuje z na 60.000 Kč bez DPH 
místo původních 85.000 Kč bez DPH.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 76/12-2024 
I.  I. schvaluje
Uzavření nájemní smlouvy mezi obcí Psáry 
(pronajímatel) a  Dorotou Flejberkovou (ná-
jemce). Předmětem smlouvy je nájem bytu 
č.  1 v č. p. 13 na dobu určitou od 1. 8. 2024 
do 31. 7. 2025, výše nájemného je 4.721  Kč/
měsíčně + 350 Kč/měsíčně záloha na služby.
II. schvaluje
Uzavření nájemní smlouvy mezi obcí Psáry 
(pronajímatel) a  L. Matoušovou (nájemce). 
Předmětem smlouvy je nájem bytu č. 3 v č. p. 
150 na  dobu určitou od 1. 8. 2024 do 31. 7. 
2025, výše nájemného je 8128 Kč/měsíčně.
III. schvaluje
Uzavření nájemní smlouvy mezi obcí Psáry 
(pronajímatel) a  Janou Hrdličkovou (nájem-
ce). Předmětem smlouvy je nájem garsonky 
č. 2 v č. p. 13 na dobu určitou od 1. 8. 2024 do 
31. 7. 2025, výše nájemného je 4565 Kč/měsíč-
ně + 650 Kč/měsíčně záloha na služby.
IV. souhlasí
Uzavření nájemní smlouvy mezi obcí Psáry 
(pronajímatel) a Monikou Mrkvovou (nájem-
ce). Předmětem smlouvy je nájem bytu č. 5 
v  č. p. 13 na  dobu určitou od 1. 8. 2024 do 
31. 7. 2025, výše nájemného je 6561 Kč/měsíč-
ně + 5.000 Kč/měsíčně záloha na služby.
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II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PSÁRY Č. 3-2024 DNE 19. 6. 2024
Přítomni:  Mgr. Milan Vácha, Vlasta Málková, Olga Kramosilová, Mgr. Martina Běťáková, Vít Olmr, 

Filip Šmergl, Ing. Antonín Rak, Bc. Miloslav Burián, Milan Vinecký, Tomáš Pecháček, 
Ing. Jitka Svobodová, Mgr. Jiří Kučera, MUDr. Jaroslav Sokol, Ing. Hana Šmídlová, MBA 
(online), Ing. Hana Ortová

USNESENÍ Č. 17/3–2024 
I. bere na vědomí
Přednesenou zprávu starostky a  místosta-
rostů obce o činnosti obce.
HLASOVÁNÍ / PRO: 15 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ Č. 18/3–2024 
I. bere na vědomí
Zápis z  jednání finančního výboru obce 
č. 3/2024.
HLASOVÁNÍ / PRO: 15 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ Č. 19/3–2024 
I. schvaluje
Účetní závěrku obce za rok 2023.
HLASOVÁNÍ / PRO: 15 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ Č. 20/3–2024 
I. schvaluje
Závěrečný účet obce Psáry za rok 2023 a vy-
jadřuje souhlas s celoročním hospodařením 
obce za rok 2023 a to bez výhrad.
HLASOVÁNÍ / PRO: 15 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ Č. 21/3–2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o smlouvě budoucí kupní 
mezi obcí Psáry a J. Baxou na část pozemku 
parc. č. 75/100 v k. ú. Dolní Jirčany uzavřenou 
pro umístění stavby cyklostezky. Kupní cena 
činí 120 Kč/m².
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 15 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ Č. 22/3–2024 
I. pověřuje
Radu obce uzavřením dohody mezi obcemi 
o zajištění předškolního vzdělávání v jiné ob-
ci mezi obcí Psáry a Městem Jesenice.
HLASOVÁNÍ / PRO: 15 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ Č. 23/3–2024 
I. pověřuje
Radu obce výběrem zhotovitele stavby 
„Obnova povrchu komunikace Ke Kukaláku 
Psáry – Dolní Jirčany“, který bude vybrán dle 
podmínek zveřejněné výzvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 15 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

V. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem těchto 
smluv.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 77/12-2024 
I. schvaluje
Přiznání odměny řediteli Základní školy 
Amos Mgr. Danielovi Kohoutovi dle neveřejné 
přílohy usnesení.
II. schvaluje
Přiznání odměny ředitelce Mateřské školy 
Štědřík Silvii Seglové dle neveřejné přílohy 
usnesení.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 78/12-2024 
I. schvaluje
Uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o  dílo 
na akci „Parkovací stání ul. K Junčáku, Psáry“ 
mezi obcí Psáry a  Strabag a.  s. Předmětem 
dodatku jsou vícepráce ve výši 127.319,23 Kč, 
cena díla nově činí 688.124,81 Kč bez DPH.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 79/12-2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o  zajišťování svozu a  lik-
vidace BRO odpadu mezi obcí Psáry a spol. 
Technické služby Dolnobřežansko s.  r.  o. 
na dobu určitou do 30. 11. 2024.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 80/12-2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o poskytování práv k uží-
vání software č. SML-759/24 mezi obcí Psáry 
a ALIS, spol. s r. o. – rozšíření práv pro další 
uživatele.
II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 81/12-2024 
I. schvaluje
Uzavření smlouvy o  připojení odběrné-
ho el. zařízení k  distr. soustavě č.  24_
SOP_01_4122346272 mezi obcí Psáry 
a ČeZ Distribuce a. s. – odb. místo Psáry, p. č. 
228/19.

HOVORY
SE STAROSTKOU
Nadále probíhají hovory se starostkou. 
Vaše otázky a  podněty můžete psát 
na email dotazy@psary.cz.

Odpovědi uslyšíte na FB, Instagramu a YouTube.
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VOLBY  
DO EVROPSKÉHO 
PARLAMENTU  
2024

Přehled zisků mandátů

Strana Počet mandátů ČR Platné hlasy Psáry

Číslo Název Abs. V % Celkem V %

14 Ano 2011 7 33,33 213 16,69

17 Spolu (ods, kdu-čsl, top 09) 6 28,57 415 32,52

9 Přísaha a motoristé 2 9,52 149 11,67

26 Stačilo!, Koalice ksčm, sd-sn, čsns 2 9,52 52 4,07

21 Starostové a osobnosti pro evropu 2 9,52 171 13,40

23 Česká pirátská strana 1 4,76 75 5,87

3 Spd a trikolora 1 4,76 49 3,84

Více najdete na volby.cz/pls/ep2024/ep

 

         
  
 
                                      OBEC PSÁRY PŘIJME PRACOVNÍKA NA POZICI 

 

TECHNICKO-INVESTIČNÍ PRACOVNÍK 
 
Místo výkonu práce: Obecní úřad Psáry 
Termín nástupu: dle dohody 
Pracovní úvazek: hlavní pracovní poměr 
 
Náplň činnosti: 

 příprava a realizace investičních akcí obce 
 obstarávání dokladů a stanovisek dotčených orgánů a organizací ke stavebním řízením 
 zpracování podkladů k veřejným zakázkám 
 plnění úkolů zadaných starostkou obce 
 údržba a rozvoj technické infrastruktury (komunikace, veřejné osvětlení atd.) 
 spolupráce s  technickou četou obce 
 vkládání informací na webové stránky 

 
Předpoklady: 

 věk nad 18 let 
 minimálně středoškolské vzdělání ukončené maturitní zkouškou 
 bezúhonnost 
 samostatnost, flexibilita, vysoké pracovní nasazení 
 zodpovědnost při plnění pracovních úkolů 
 řidičský průkaz sk. B 

 
Obsah přihlášky: 

 přihláška se strukturovaným životopisem a motivačním dopisem 
 kopie potvrzení o nejvyšším dosaženém vzdělání 
 přehled dosavadní praxe 
 výpis z evidence rejstříku trestů  

 
Přihlášku je možné doručit na Obecní úřad Psáry, Pražská 137, 252 44 Psáry – osobně, poštou 
nebo datovou schránkou: rvhbuxe. 
 
Bližší informace je možné získat od paní starostky Vlasty Málkové na tel. 602 714 101. 
 
 
V Psárech dne 19. 6. 2024                                    Vlasta Málková, starostka 
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DOKONČENÍ 
HASIČSKÉ 
ZBROJNICE

Mgr. Milan Vácha, místostarosta

Začínají prázdniny a  práce na  nové ha-
sičské zbrojnici už jdou do finále. V  uply-
nulém měsíci se zahájila příprava aktivní 
zóny a  obrubníků budoucího parkoviště 
na  jižní straně. Byly dokončeny hrubé roz-
vody zdravotní technické instalace, elektro 
a vzduchotechniky. 

Z vnějšího pohledu bylo nejvíce patrné osa-
zení polykarbonátových fasádních modulů, 
instalace oken a dveří a dominanty budovy – 
garážových vrat. Uvnitř se podařilo dokončit 

hrubé podlahy. V nejbližších týdnech již bu-
dou uvnitř probíhat dokončovací práce tak, 
aby vše bylo připraveno pro naše hasiče do 
konce srpna. Pevně doufáme, že se nám po-
daří stavbu dokončit v řádném termínu a nic 
nebude bránit slavnostnímu předání.

Slavnostní otevření 
a prohlídka nové hasičské 

zbrojnice JSDH Dolní 
Jirčany proběhne v sobotu 

31. 8. od 17.00 hod.
Všichni jste srdečně zváni!

INFORMACE Z OBCE

CO SE V  OBCI 
UDĚLALO 
4–5/2024
Ing. Luboš Morávek, 
investice a správa majetku

 y Oprava houpaček a dalších herních 
prvků na dětských hřištích, výměna písku 
v pískovištích,

 y zajištění revize a oprav herních prvků 
na dětských hřištích v majetku obce,

 y pravidelné vysypávání košů na psí 
exkrementy, úklid kontejnerových stání 
na tříděný odpad, úklid autobusových 
zastávek včetně vysypávání košů,

 y průběžné zajištění oprav veřejného 
osvětlení, výměna vedení pro veřejné 
osvětlení v ulici Javorová a K Lůžku,

 y obnovení nasvícení kostela a obvodové 
zdi u kostela v Dolních Jirčanech,

 y oprava povrchu komunikace včetně zpo-
malovacího pruhu v ulici Hlavní (úsek od 
ulice Pražská k ulici K Lůžku),

 y čištění žlabů a dešťové kanalizace,
 y opravy asfaltových povrchů na komuni-
kacích v Psárech i Dolních Jirčanech,

 y opravy povrchů nezpevněných komunika-
cí v chatových osadách,

 y asistence a příprava kulturních a spole-
čenských akcí v obci,

 y svoz odpadu na objednávku ze strany 
občanů,

 y rozvoz svačin a obědů, svoz přepravek,
 y zajištění provozu sběrného dvora,
 y zajištění odvozu elektroodpadu a papíru,
 y pokácení několika stromů a řez větví, kte-
ré byly nebezpečné a hrozil jejich pád,

 y údržba okolí pomníků a pietních míst, 
jejich výzdoba,

 y vysazení živého plotu na dětském hřišti 
v ulici Chrpová,

 y čištění příkopů a sběr odpadků v nich,
 y sběr odpadků na veřejných 
prostranstvích,

 y zajištění ročních servisních prohlídek 
plynových spotřebičů,

 y odstranění suchých větví ze stromů v uli-
ci Pražská a U Rybníčku,

 y výměna plexiskla ve dvou poničených 
informačních vitrínách,

 y sekání trávy v mateřské školce a na dět-
ských hřištích,

 y sekání trávy, údržba zeleně a květinových 
záhonů.

VELKÁ GRATULACE HOLKÁM PAVELKOVÝM  
Mgr. Milan Vácha, místostarosta
Ve velmi krátké době se podařilo dvě-
ma plážovým volejbalistkám, sestrám 
Pavelkovým z  naší obce, dosáhnout dvou 
velkých úspěchů. Jako středočeský radní pro 
sport jsem měl 26. dubna 2024 tu čest pře-
dat cenu za první místo v soutěži Sportovec 
roku Středočeského kraje 2024 právě Anně 
a Kateřině. 

Při samotném předání jsem nemohl ne-
vzpomenout na  osobní vzpomínku, kdy 
jsem před mnoha lety často vídal na jedné 
zahradě u staré základní školy trénovat dvě 
mladé holky. Už tehdy mě zaujalo jejich ne-
zvyklé nasazení a houževnatost. Prolétlo mi 
hlavou, jestli to bude sport, u kterého vydrží 
i za pár let, a jestli se jim v budoucnu podaří 
dosáhnout i nějakého výsledku. A 9. června 
2024 se v tureckém Termalu stalo něco ne-
uvěřitelného – holky v  dramatickém finále 
Mistrovství evropy do 22 let porazily polské 
reprezentantky a získaly zlatou medaili. 

Moc gratulujeme, držíme palce a věříme, že 
o našich holkách ještě uslyšíme!
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STAROSTKA 
INFORMUJE
Vlasta Málková

HASIČÁRNA 
Vodorovné a  svislé nosné konstrukce byly 
víceméně dokončeny, aktuálně se dokonču-
je polykarbonátová fasáda, na  kterou bez-
prostředně v první půli měsíce června navá-
že osazování fasádních výplní otvorů (okna, 
dveře, garážová vrata). V interiéru budovy se 
realizují hrubé rozvody jednotlivých techno-
logií (silnoproudé a  slaboproudé elektroin-
stalace, vzduchotechnika, zdravotní instala-
ce). V horizontu cca dvou týdnů se očekává 
betonáž průmyslové podlahy. V  exteriéru 
budovy probíhají práce na aktivní zóně ven-
kovního parkoviště (skladba pod finálním 
povrchem).

PARKOVIŠTĚ UL. K JUNČÁKU 
V  měsíci květnu proběhla výstavba 10 no-
vých podélných parkovacích stání v  ulici 
K  Junčáku. Plánované náklady na  výstavbu 
činily 678 574  Kč. Během stavby se částka 
na  realizaci bohužel navýšila, neboť došlo 
k  výměně původních obrubníků, které byly 
olámané a  nerovné, museli jsme zaříznout 
asfaltový povrch komunikace do roviny 
a v nejnižším místě parkoviště umístit vsa-
kovací jámu.

KOMUNIKACE NA STRÁNI 
Bylo provedeno geodetické zaměření prv-
ní části komunikace Na  Stráni – od konce 
asfaltového povrchu za křižovatkou s  uli-
cí Akátová po začátek asfaltového povrchu 
v lese. Komunikace se z velké části nachází 
na  pozemcích soukromých vlastníků. Byly 
objednány znalecké posudky na  ocenění 
částí pozemků, které jsou využívány ke ko-
munikačním účelům. Po jejich vypracování 
obec zahájí jednání s  jednotlivými vlast-
níky o  možnosti realizace stavby nové ko-
munikace na  těchto pozemcích a  způsobu 
narovnání. Po vypořádání majetkoprávních 
vztahů k  pozemkům budou zahájeny prá-
ce na  projektové dokumentaci pro stavbu 
komunikace.
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VÝSTAVBA NOVÉHO SBĚRNÉHO DVORA 
Na základě vypracovaného hydrogeologické-
ho posudku probíhá zpracování projektové 
dokumentace sběrného dvora. Byla zhoto-
vena projektová dokumentace pro elektro-
přípojku. V  následujícím období proběhne 
jednání s vlastníky pozemků, neboť přípojku 
nelze umístit pouze na obecních pozemcích. 
Budeme žádat o stanoviska dotčených orgá-
nů ke stavbě a následně podáme na staveb-
ním úřadě žádost o vydání povolení.

REKONSTRUKCE UL. HLAVNÍ (PŘED NÁVSÍ V D. JIRČANECH) 
Koncem dubna proběhla rekonstrukce čás-
ti ulice Hlavní, a  to od křižovatky se silnicí 
Pražská ke křižovatce s komunikací K Lůžku. 
Byla provedena kompletní oprava podkladu, 
položení nového povrchu a  instalace zpo-
malovacího prahu.

Opravu provedla firma J. L. T. – stavební spo-
lečnost, spol. s r. o., a to ve velmi krátké do-
bě 10 dnů, takže byl jen minimálně narušen 
provoz v této frekventované lokalitě.

VODOJEM NA VYSOKÉ/PŘIVÁDĚCÍ ŘAD 
Stavba vodního díla vodovodu „Připojení 
obce Psáry na Posázavský vodovod 2. etapa“ 
se blíží ke konci a závěrečnému finiši. Během 
dubna a května byla dokončena montáž po-
trubí a  armatur, montáž nové ATS stanice 
a bezpečnostního přepadu vodojemu.

Stavba gabionových stěn byla zahájena 
na začátku měsíce května 2024 a v součas-
ně době je stavba stěn téměř před dokon-
čením. Provádí se finální zásypy mezi gabio-
novou stěnou a stěnami nového vodojemu. 
Stavba nadzemního objektu vodojemu je 
provedena včetně zateplení, omítek a vnitř-
ního vybavení.
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OPRAVA AUTOBUSOVÉ ZASTÁVKY 
Oprava zastávky si vyžádá dopravní omeze-
ní a  vypnutí trvalého semaforu na přecho-
du pro chodce, který využívají hlavně žáci 
Základní školy Amos. Vzhledem k  zajištění 
bezpečnosti žáků při přecházení hlavní sil-
nice byl domluven termín na  dobu letních 
prázdnin od 8. 7. do 31. 7. V této době, a to 
i  vzhledem k  menšímu provozu v  době 
prázdnin, bude provedena oprava zastávky, 
což si vyžádá jednosměrný provoz řízený 
přenosnými semafory.

SÍDLIŠTĚ ŠTĚDŘÍK, OBNOVA VODOVODU A KANALIZACE 
Vodohospodářská infrastruktura na  síd-
lišti Štedřík byla postavena v  roce 1975. 
Vodovodní řady a přípojky jsou z  šedé liti-
ny a železa ze 70. a 80. let. Na vodovodních 
řadech a  přípojkách eviduje provozovatel 
mnoho poruch vzniklých degradací použité-
ho materiálu, špatným zásypem a  nevhod-
ným uložením. Při obnově stávající vodo-
vodní sítě na sídlišti Štědřík bude vyměněno 
nevyhovující potrubí vodovodu za nové po-
lyethylenové v  délce cca 330 m včetně vo-
dovodních přípojek k jednotlivým objektům.

Kanalizační stoky a přípojky jsou z kameni-
ny a betonu. Provozovatel provedl kamerové 
prohlídky kanalizace, které prokázalo poško-
zení. Protékající spodní voda následně pře-
těžuje ČOV. Potrubí bude vyměněno za nové. 
Celková délka potrubí je cca 292 m včetně 
12 ks revizních šachet. Během provádění ob-
novy vodovodu a splaškové kanalizace bude 
provedena také obnova dešťové kanalizace 
a odvodnění veřejných ploch.

UL. DLÁŽDĚNÁ A POD SKALOU 
V květnu byla dokončena rekonstrukce povr-
chů ulice Dlážděná a místo ulice Pod Skalou 
(překládka vrchního elektrického vedení 
do země společností ČEZ Distribuce) byla 
provedena rekonstrukce horní části ulice 
Na  Kopečku. Stavba vyšla na  2 252 383  Kč 
bez DPH.

BANKOMAT 
Před osmi měsíci se obci podařilo domlu-
vit s Komerční bankou a umístit bankomat 
k Obecnímu úřadu v Psárech. Nechali jsme 
k němu přidělat stříšku pro větší pohodlí. 
Využívá ho stále více občanů a jeho výkon-
nost má stoupající tendenci.

SPORTOVIŠTĚ V PSÁRECH 
Terénní úpravy prostoru za čistírnou odpad-
ních vod na  obecních pozemcích probíhají 
dle uzavřené nájemní smlouvy a v souladu 
s územním plánem. Nájemní smlouva je uza-
vřena mezí obcí Psáry, sportovním klubem 
Rapid Psáry z. s. a SH ČMS Sboru dobrovol-
ných hasičů Psáry. Prostor bude zarovnán, 
zatravněn a  bude využíván našimi hasiči 
a sportovci.

VODOROVNÉ ZNAČENÍ NA DOLNOJIRČANSKÉ NÁVSI 
V  následujících dnech bude řešeno vodo-
rovné značení, budou vyznačena parkovací 
místa a upraven prostor pro vjezd do staré 
školy, Třináctky i do obytných domů. Rovněž 
dojde k obnově a nástřiku značení přechodů 
v ulici Horní v Dolních Jirčanech u rybníčku 
a vyústění ulice Za Můstkem v Pražské ulici 
v Psárech.

NÁSTŘIK V ULICI POD STRÁNÍ 
Dne 7. 6. proběhla v ulici Na Stráni zkušeb-
ní stabilizace povrchu komunikace za úče-
lem snížení prašnosti. Materiál byl navržen 
s maximálním ohledem na životní prostředí. 
Během aplikace bylo rovněž provedeno čás-
tečné zasypání největších výtluků. Po apli-
kaci postřiku bylo třeba zajistit, aby několik 
hodin neprobíhal žádný provoz automobilů 
po komunikaci. Byly instalovány zábrany 
se zákazem vjezdu a vysvětlující tabulkou. 
Bohužel některým bezohledným motorist-
kám to nevadilo, zábrany odsunuly a pojez-
dem poškodily ošetřený povrch.
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LOGO SLOGANY OD DĚTÍ ZŠ AMOS 
V minulém čísle Zpravodaje jsme vám před-
stavili nové obecní logo. Logo je inspirováno 
architekturou místa, jak původní, tak novou. 
Odráží zdejší dominantu - kostel. Zelená vl-
na symbolizuje přírodu, kopce, lesy a zeleň. 
Její pokračování modrou částí odráží vodní 
toky. Záměrem zpracováni loga bylo vystih-
nout příjemné místo k  životu zasazené do 
přírodní scenérie.

Logo bude doplněno o  slogan, který bu-
de stát u  loga, ale i  samostatně. O  návr-
hy na  textovou podobu jsme požádali děti 
ze ZŠ  Amos. Dnes již máme první návrhy. 
Posuďte sami, zda vhodně vystihují místo, 
kde žijeme. Pokud máte nějaký jiný návrh, 
napište ho prosím na  malkova@psary.cz. 
Za nápady a návrhy předem děkujeme.

Slogany od dětí 
ze ZŠ Amos
Jsme tu pro vás
Milujeme přírodu
Vesnice vycházejícího slunce
Kdo hraje, ten žije
Za lásku a mír
Furt se něco děje
Kde plyne čas rychle
Všude dobře, u nás nejlépe
Děláme vše, aby nám tu bylo lépe
Všude dobře, v hospodě nejlíp
Žijeme s přírodou / Žijeme v přírodě
S námi se žije lépe
Obec, kde příroda tvoří
Malá obec, velké srdce
S námi se nenudíte
Pro lepší život v obci
Tady bydlíme
Obec je budoucnost
Obec, která vzrůstá
Spolu se nám žije skvěle
Příjemné pro občany

ODVODNĚNÍ ULICE HLAVNÍ V DOLNÍCH JIRČANECH 
Máme hotový projekt a v letošním roce bude 
odvodnění provedeno. O  termínu realizace 
a o případném uzavření ulice budeme včas 
informovat na  stránkách obce. Odvodnění 
se bude realizovat v  úseku ulice Hlavní od 
ulice Ke Kukaláku po vpusť u ulice K Junčáku.

CYKLOSTEZKA ŠTĚDŘÍK – ŠKOLA 
Probíhá aktualizace projektové dokumen-
tace, a to vzhledem k nemožnosti umístění 
stavby na některých soukromých pozemcích.

AUTODOPRAVA NOVÁK
 odvoz odpadních vod 

cisterna 8 m3 a 5 m3

tel.: 602 504 174

Přijmeme řidiče skupiny C !

UCTĚNÍ PAMÁTKY PADLÝCH 
V květnu jsme si opět připomněli události, 
které se během první a druhé světové vál-
ky odehrály i v naší obci. Položili jsme věnce 
a květiny k pomníkům v Psárech i v Dolních 
Jirčanech a uctili tak památku padlých.
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ODPADY, 
 ODPADY, 
ODPADY
Vít Olmr, místostarosta

Původně jsem zde chtěl psát o tom, jak po-
dél chodníků nacházím odhozené vajgly, 
plechovky od nápojů nebo zbytky plastů. 
Ale v  poslední době se nám v  obci rozšířil 
nešvar přeplněných nádob na papír a plasty 
i hromad odpadu okolo. A není to jen jejich 
malou kapacitou.

V  pravidelných intervalech zde píši o  odpa-
dech. Do jakého patří kontejneru, že je třeba 
sešlapávat papírové krabice a plastové láhve, 
co patří do směsného odpadu a kde jsou ná-
doby a odpad separovaný. Pojďme si to tedy 
zopakovat i s názornou ukázkou co je špatně.

SBĚRNÁ HNÍZDA NA TŘÍDĚNÝ ODPAD
V obci je kromě sběrného dvoru rozmístěno 
16 hnízd s kontejnery na tříděný odpad (viz 
mapa). V nich se nachází modré kontejnery 
na papír, žluté na plasty, oranžové na karto-
ny a zelené zvony na skleněný odpad. Na ně-
kterých místech jsou i  kontejnery na  kovy, 
oblečení a podobně. Odpad patří pouze do 
těchto kontejnerů a nikam jinam. Svoz od-
padu (papír a plasty) probíhá 2x týdně vždy 
v  pondělí a  pátek, případně dle potřeby 
(sklo, kovy, kartony).

Co je špatně? Odpad patří do kontejnerů 
na to určených a rozhodně ne všude okolo. 
Pokud odpad do kontejneru nepatří, jeho 
místo je ve směsném odpadu nebo ve sběr-
ném dvoře!

PLASTY - ŽLUTÉ KONTEJNERY
Do kontejnerů na  plasty patří fólie, sáčky, 
plastové tašky, sešlápnuté PeT láhve, obaly 
od pracích, čistících a kosmetických příprav-
ků, kelímky od jogurtů, mléčných výrobků, 
balící fólie od spotřebního zboží, obaly od 
CD disků a další výrobky z plastů.

Naopak sem nepatří mastné obaly se zbytky 
potravin nebo čistících přípravků, obaly od 
žíravin, barev a  jiných nebezpečných látek, 
podlahové krytiny či novodurové trubky.

Vždy se jedná o  běžný domovní odpad 
a opravdu sem nepatří odpad z podnikání, 
pneumatiky a podobně.

Co je na těch obrázcích špatně? Nikdo si do-
ma nerozebírá autovraky. To je odpad z pod-
nikání a patří na sběrný dvůr! I kdybychom 
chtěli připustit, že je to standardní odpad, 
cokoliv co přesahuje přes okraj kontejneru, 
lze odvézt jen ručně. Mimochodem kabe-
ly z  toho automobilu skončily v papírovém 
kontejneru – viz dále. Pneumatiky rozhodně 
nepatří ani DO kontejneru ani Ke kontejne-
ru, ale vždy jen a pouze na sběrný dvůr!!!

PAPÍR – MODRÉ KONTEJNERY
Hodit sem můžeme například časopisy, no-
viny, sešity, krabice, papírové obaly, cokoliv 
z  lepenky, nebo knihy. Obálky s  fóliovými 
okýnky sem můžete také vhazovat, zpraco-
vatelé si s tím umí poradit. Bublinkové obál-
ky vhazujeme pouze bez plastového vnitřku! 
Nevadí ani papír s kancelářskými sponkami. 
Ty se během zpracování samy oddělí.

Do modrého kontejneru nepatří uhlový, mast-
ný, promáčený nebo jakkoliv znečištěný papír. 



24 I INFORMACe Z OBCe  INFORMACe Z OBCe I 25

Tyto materiály nelze už nadále recyklovat. 
Pozor, použité dětské pleny opravdu nepatří 
do kontejneru na papír, ale do popelnice.

Co je špatně? V prvním případě jsou nese-
šlapané krabice a  krabice přesahující přes 
okraj kontejneru. Pokud by majitel krabice 
sešlapal, případně rozebral, snadno by se do 
kontejneru vešly a nebyl by problém. Takto 
nebylo možné kontejner svézt a  sešlapání 
musela zajistit naše pracovní četa, což svoz 
odpadu prodražuje. V posledním případě je 
chyba zjevná, elektroinstalace do kontejne-
ru na tříděný odpad prostě nepatří!

SKLO – ZELENÝ KONTEJNER
Do zeleného kontejneru můžeme vhazovat 
jakékoliv sklo, například lahve od vína, alko-
holických i nealkoholických nápojů, skleni-
ce od kečupů, marmelád či zavařenin. Patří 
sem také tabulové sklo z  oken a  ze dveří. 
Vytříděné sklo není nutné rozbíjet, bude se 
dále třídit! Pokud jsou vedle sebe zelený 
a  bílý kontejner, vhazujeme do bílého čiré 
sklo a do zeleného sklo barevné.

Do těchto nádob nepatří keramika a porcelán. 
Nepatří sem ani autosklo, zrcadla nebo tře-
ba drátované sklo, zlacená a  pokovená skla. 
Vratné zálohované sklo patří zpět do obchodu.

KARTONY – ORANŽOVÝ KONTEJNER 
(Kontejner označený oranžovou nálepkou 
na nápojový karton)

Kontejner na nápojové kartony nemusí být 
nutně celý oranžový, důležité je opět ozna-
čení sbírané komodity oranžovou nálepkou 
na  kontejneru. Pokud najdete oranžovou 
nálepku, pak sem patří krabice od džusů, 

vína, mléka a mléčných výrobků, které je po-
třeba před vhozením do kontejneru řádně 
sešlápnout.

Nepatří sem „měkké“ sáčky, například od ká-
vy a různých potravin v prášku. Neodhazujte 
sem ani nápojové kartony silně znečištěné 
zbytky potravin.

PYTLE NA ODPAD V CHATOVÝCH 
OBLASTECH
Pytle na odpad v chatových oblastech jsou 
určeny výhradně na směsný komunální od-
pad. Nepatří do nich tekutiny ani posekaná 
tráva nebo použité tuky a oleje.

ZÁVĚR
Je třeba si uvědomit, že v  tuto chvíli obec 
dotuje svoz a  likvidaci odpadu (včetně 

provozu sběrného dvoru) částkou přesahu-
jící 5 000 000 korun ročně, tedy cca 8 % roz-
počtu obce. Všechny výše uvedené situace 
ztrátu jen prohlubují. Zaměstnanci pracovní 
čety stráví týdně více než 1 pracovní den li-
kvidací odpadu z okolí hnízd na tříděný od-
pad. Spolu s  provozem multikáry se ročně 
pohybujeme v nákladech okolo 100 000 Kč 
a to nepočítáme, co mohli v té době udělat 
jiného.

V současné době proto obec chystá umístění 
kamer na vybraná místa v obci, aby mohla 
účinně bojovat proti chování pár neslušných 
jedinců. To pochopitelně likvidaci odpadu 
opět prodraží a  tyto náklady se budeme 
snažit přenést na dopadené hříšníky.

Co patří a nepatří do pytlů na směsný odpad?
Vážení spoluobčané, dovolujeme si připomenout stručná pravidla třídění 
směsného odpadu.

Děkujeme za spolupráci.
S úctou vedení obce Psáry – Dolní Jirčany

NEPATŘÍ  

• tekutiny, 

• oleje, 

• nebezpečný odpad,  

•  předměty, které můžou ohrozit 
zdraví a bezpečnost osob,

•  bioodpad (tráva, větve, listí, 
ovoce, zelenina), 

• stavební odpady,  

• papír, plasty, sklo, kovy.

PATŘÍ 

• popel,  

• smetí,  

• odpady z kuchyně,  

• znečištěný papír,  

• znečištěné plasty, 

• pevné kuchyňské odpady.

NOVÉ KOLUMBÁRIUM 
NA HŘBITOVĚ V PSÁRECH
Ing. arch. David Hladík
Vážení občané Psár a Dolních Jirčan,

rádi bychom vás informovali o  plánech 
na vytvoření nových kolumbárií na místním 
hřbitově v  Psárech. Tento úmysl vyjadřuje 
snahu obce o  zachování a  posílení důstoj-
nosti místa posledního spočinutí.

Návrh nových kolumbárií byl pečlivě pro-
myšlen s  ohledem na  harmonické začle-
nění do okolí a  dodržení estetiky a  atmo-
sféry hřbitovního prostředí. Umístěním 
kolumbárií k  východní hranici areálu 
hřbitova se zároveň dosáhne vizuálního 

oddělení od zemědělských ploch za hřbi-
tovem. Kolumbária budou dále obohacena 
o nízkou, střední a vyšší zeleň.

Při návrhu byl kladen důraz na  vytvoře-
ní prostoru, který poskytne intimní a  dů-
stojné místo k  rozjímání a  vzpomínání. 
Kolumbárium má být místem, kde si občané 
budou moci připomenout své blízké v klidu 
a bezpečí.

Realizace tohoto projektu proběhne postup-
ně v několika etapách s cílem zohlednit po-
třeby a kapacity obce.

Kromě samotné realizace kolumbária je plá-
nováno i provedení krajinářských úprav, jako 
je například péče o existující stromy, výsad-
ba nové zeleně a úprava zpevněných ploch 
na hřbitově.
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FOTOSOUTĚŽ 
2024: PĚTKA
Ing. Jitka Svobodová, 
radní obce

Zvolili jsme velmi hravé téma, které odkazu-
je na rok 2025 — PĚTKA. Vaše fotografie může 
zobrazit cokoliv souvisejícího s pětkou. Pro 
vaši inspiraci to může být například:

 y pětice (pět hrušek, pět koček, pět komínů, 
pět stromů, dva hráči z nejlepší pětky, …),

 y označení číslem (tramvaj č. 5, domovní 
číslo, označení na dresu sportovce, ná-
stupiště, …),

 y klasifikační známka,
 y peníze (desetikoruna ),
 y věk, čas, letopočet,
 y další, jako např. pěticípá hvězda, květina 
s pěti okvětními lístky, pětka na hrací 
kostce atp.,

 y nebo pět lidí stojích poprvé v životě za 
objektivem fotoaparátu .

Prosím, berte v potaz, že pro tento rok se bu-
de fotit ve formátu nastojato!

Nejzajímavější snímky budou uveřejněny 
ve velkém či malém kalendáři pro rok 2025, 
vylosovaní účastníci soutěže získají pěknou 
cenu. Prosím, přečtěte si pozorně podmín-
ky soutěže. Stává se příliš často, že musíme 
vámi zaslané snímky vyřadit, protože nejsou 
ve správném formátu (letos nastojato) nebo 
jsou zaslány v  malém rozlišení. Také často 
zapomínáte na popisky.

Podmínky pro zařazení vašich 
fotek do fotosoutěže:

Kdy: do 31. července 2024
Jak: v elektronické podobě
Kam: na e-mail fotosoutez@psary.cz
Co:  barevné nebo černobílé fotografie 

ve formátu nastojato v  co nejlep-
ší kvalitě (alespoň 2 MP) bez úprav. 
Nekvalitní fotografie budou ze sou-
těže vyloučeny.

Maximální počet zaslaných fotografií:
 10 ks
Nezapomeňte:
  uvést své jméno, adresu a  titulek 

k  fotografii. Zasláním fotografií dá-
váte souhlas s  jejich uveřejněním 
v materiálech obce.

Pohádkový les
Stejně jako každý rok, tak i  letos hledá-
me dobrovolníky pro pořádání zářijového 
Pohádkového lesa. 

Zájemci, dobrovolníci, hlaste se, prosím, 
na e-mailu:
 laurynova.lenka@seznam.cz
 martina.vostra@seznam.cz

LETNÍ KAVÁRNIČKA
Zveme vás na tradiční Letní kavárničku, kte-
rá proběhne 8. srpna od 17 hod. ve Třináctce. 
Těšíme se na příjemné povídání a pohodo-
vou letní atmosféru.

KURZ VAŘENÍ 
- GRILOVÁNÍ
I  v létě pokračujeme v  kurzech vaře-
ní. Tentokrát si ugrilujeme něco dobrého 
na  novém plynovém grilu, který máme ve 
Třináctce — ryby, mořské plody, maso a ze-
leninu. Kurzem nás provede David Raušer. 
Grilování se uskuteční 18. července od 17 ho-
din na dvoře Třináctky a spojíme ho s pří-
jemným posezením u kytary, na kterou nám 
zahraje Jiří Římovský. Cena kurzu je 250 Kč, 
počet účastníků je omezen.

Registrujte se prosím do 10. červen-
ce na  emailu trinactka@psary.cz, 
tel. 602 224 817 — Šárka Mihely.

POSLeDNÍ VÝZVA
STOLNÍ TENIS 
VE TŘINÁCTCE
Stolní tenis je skvělý způsob, jak trávit 
čas aktivně. Bez ohledu na  věk nebo úro-
veň dovedností se všichni senioři mohou 
připojit k  nám a  vychutnat si tuto hru. 
Pokud máte zájem si zahrát, můžete nás 
kontaktovat na   trinactka@psary.cz nebo 
na tel. 602 224 817.

Stolní tenis bude zaštiťovat pan Trembuĺák, 
se kterým se následně domluvíte 
na podrobnostech.

LETNÍ KINO
Otevíráme sezonu letních kin a  zveme vás 
26. července a 30. srpna od 21 hodin (po se-
tmění) na dolnojirčanskou náves. Výběr fil-
mu můžete ovlivnit svými názory, které uvítá-
me na emailu mihely@psary.cz. Název filmu, 
o  který bude největší zájem, bude uveden 
na webových stránkách obce.

KULTURA
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o Daniela Bohuslavová

o Milan Fehr

o Jindřiška Hostová

o Miroslava Jeřábková

o  Grażyna Barbara 
Kaiseršotová

o Miluška Koubová

o Mihra Maslić

o Ludmila Maťáková

o Jana Mühlbergerová

o Ivan Opava

o Hana Opavová

o Rudolf Roztočil

o Jan Růžička

o Jiřina Schühlerová

o Hana Sofroňová

o František Tomášek

o Šárka Vítkovská

Všem našim seniorům, kteří v červenci a srpnu 
oslaví svá významná životní jubilea!

BLAHOPŘEJEME ŘÍJNOVÝ ZÁJEZD 
DO SKLÍPKU
V  minulém roce jsme navští-
vili sklípek Řádek ve Velkých 
Pavlovicích. Vzhledem ke spokojenosti 
účastníků jsme se rozhodli výlet do tohoto 
sklípku zopakovat, a to v termínu 19.-20. 10. 
Náš program zahrnuje prohlídku tradičního 
vinného sklípku, kde se dozvíte vše o pro-
cesu výroby vína a jeho historii. Čeká na vás 
samozřejmě také ochutnávka nejlepších 
místních vín, kde si můžete vychutnat širo-
kou škálu vín od klasických bílých a červe-
ných až po cuvée.

Kromě vína ochutnáme moravské speciali-
ty. Dáme si teplou večeři (pečená vykostěná 
kolena, jablečný křen, okurka, chléb), stude-
ný raut (uzené maso, tlačenka, různé druhy 
sýrů, klobásy, šunka) a ke kávě koláčky ne-
bo boží milosti. Neomezená konzumace vín, 
burčáku a vody jsou samozřejmostí.

Ke zpříjemnění večera přispěje Jiří Římovský 
se svojí kytarou. Nebude chybět dobrá nála-
da a určitě i prima parta.

Cestou do sklípku si uděláme přestávku 

v obci Vrbice, kde si budete moci prohléd-
nout soubor vinných sklepů Pod strážním 
kopcem. Sklepy byly vykutány do pískovce 
až v sedmi patrech nad sebou a každé z pa-
ter má své jméno. Vstupy do sklípků připo-
mínají gotický lomený oblouk. Poté nás au-
tobus doveze k ubytování.

To je zajištěno v nedalekém penzionu v jed-
noduše zařízených, turistických pokojích, 
tak jako v  loňském roce. Po dobré snídani 
se vydáme domů. Cena zájezdu pro občany 
trvale hlášené v obci je 2300 Kč, pro ostatní 
2500 Kč.

Cena zájezdu zahrnuje:

 y  dopravu autobusem ze Psár/Dolních 
Jirčan,

 y  jednoduché ubytování se snídaní, ochut-
návkou vína včetně večeře a bohatého 
občerstvení.

Přihlásit se můžete do 15. 9. na  e-mailu 
 trinactka@psary.cz, při rezervaci nezapo-
meňte uvést své telefonní číslo. Počet účast-
níků je omezen, neváhejte tedy s  rezervací 
příliš dlouho. Odjezd bude z dolnojirčanské 
návsi a ze zastávky autobusu v Psárech a od 
OÚ (čas bude upřesněn), návrat pak v neděli 
v odpoledních hodinách.

OBHLÍDKA NA MÍSTĚ A ZAMĚŘENÍ ZDARMA
URČENO PRO NÍZKOROZPOČTOVÉ  
DOMÁCNOSTI A SENIORY
OHŘEV VODY LZE KOMBINOVAT  
S VAŠÍM STÁVAJÍCÍM SYSTÉMEM

Volejte: +420 776 662 049 | www.elektrokomplet.cz

FOTOVOLTAICKÝ

OHŘEV VODY  
PRO DŮCHODCE

od 1 Kč
DÍKY DOTACI
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Obec Psáry Vás srdečně zve  na

Kdy:  
v sobotu  7. září 2024
od 13.00 do 18.30 hod.
(poslední start v 17 hod.)

Kde:  
start  i cíl - na Štědříku v Dolních Jirčanech
(křižovatka Javorová a Ke Kukaláku
- pohádková louka) u mostku
Sledujte, prosím, značení, které Vás
dovede na start Pohádkového lesa.

Startovné:
100,-  Kč

S sebou:  
odvahu, dobrou náladu, fantazii,
pevné boty, silné paže a bystrou hlavu :-)

Srdečně Vás všechny zveme na 13. ročník Pohádkového lesa, kde na Vás budou čekat popletené

pohádky. Podaří se Vám najít všechny chyby, které se do pohádek vloudily?

Děti mohou na trase pro mladší (od 3 do cca 7 let) potkat  ježibabu u perníkové chaloupky, navštívit doma

Křemílka a Vochomůrku a zatrénovat s Tlapkovou patrolou. Na trase pro starší (od cca 7 do 12 let) zkusí

zvládnout výcvik hodný stormtrooperů mocného Darth Vadera, pomohou Sněhurce s domácími pracemi

a zvládnou donést Živou a Mrtvou vodu.

Z důvodu hladkého průběhu celé pohádkové cesty Vás žádáme o včasnou registraci Vašich dětí (počet,

výběr trasy a nejvhodnější čas pro Váš start) na stránkách www.psary.cz, registrace budou spuštěny

v průběhu srpna.

Pro děti i dospělé zahraje skupina Smeč. Občerstvení na akci zajištěno, odměny pro registrované dětské

účastníky taktéž. Na závěr akce po setmění (cca ve 20 hodin) ohňová show.

Čeká Vás tradičně odpoledne plné pohádkových postaviček, hravých i záludných úkolů, dobrého jídla

a pití a  zábavy nejen pro děti. Přijďte, těšíme se na Vás.

DĚTSKÝ DEN 2024
Ivan Nejedlý
V  neděli 9. června, s  týdenním zpožděním 
zaviněným nepříznivým počasím, se usku-
tečnil na  hřišti v  areálu sportovního klubu 
Čechoslovan Dolní Jirčany dětský den.

Tentokrát byl tematicky situovaný na  růz-
ná řemesla a živnosti. Děti se seznamovaly 
s  profesemi velice užitečnými a  v naší do-
bě počítačové éry pro některé z  nich zcela 
neznámými.

Na deseti stanovištích děti plnily úkoly pře-
vážně založené na manuální zručnosti, které 
s těmito profesemi úzce souvisejí. Zahrály si 
na  záchranáře či malíře pokojů, holiče, ka-
deřnici, číšníka apod. Vyzkoušely si také jak 
namíchat chutný letní drink, zatlouct hřebík, 
pilkou řezat prkýnka, oholit tvář či učesat 
modelku. Děti si počínaly velice dobře a po 
absolvování všech stanovišť byly odměněny 
dárky. Kdo měl zájem, dostal buřtíka, které-
ho jim pomohli rodiče opéct nad ohněm.

Zúčastnilo se více než dvě stě dětí, což jsou 
téměř předcovidová čísla. Velká spokojenost 

dětí i  rodičů nás pořadate-
le a  pomocníky moc potěšila 
a  projevila se převážně po-
chvalnými slovy uznání.

Velký dík patří zejména orga-
ni zátorům paní Šárce Novotné Veselé 
a  Romaně Hájkové, které této akci oběto-
valy nemalý kus času a energie. Dále všem 
pomocníkům na  jednotlivých stanovištích, 
kteří se dětem věnovali bez nároku na od-
měnu. Děkujeme též sponzorům této akce 
— obci Psáry za finanční příspěvek, panu 
Jiřímu Olmerovi za zakoupení buřtů pro děti 
na  opékaní, hospůdce Kabina za limonády 
pro děti zdarma, hasičům SDH Dolní Jirčany 
za předvádění hasičské techniky a  pa-
nu Lukáši Křižíkovi za přistavení techniky 
na úpravu a sekání trávy a lajnování hřiště, 
kterou si děti mohly i vyzkoušet.

Tyto akce jsou velice prospěšné pro chod 
obce, jelikož upevňují dobré sousedské 
i mezigenerační vztahy. Doufáme, že mladá 
generace bude v naší společenské činnosti 
dále pokračovat. Největší odměnou je přece 
vidět spokojené a rozzářené dětské oči.

STALO SE
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MÁJOVÉ 
SLAVNOSTI
Vlasta Málková, 
starostka

11. května pořádala obec Psáry již tradiční 
Májové slavnosti. Na  dolnojirčanské návsi 
čekala na návštěvníky spousta dobrého jíd-
la, pití, zábavný program a řada překvapení.

Pro organizátory byla letošní akce trochu 
oříšek. Majitel kolotočů v úterý oznámil, že 
v  pátek ze zdravotních důvodů nepřijede 
a  my tak v  okamžiku přišli o  atrakce. Není 
jednoduché nahradit takovouto změnu 
a ze dne na den sehnat adekvátní náhradu. 
Nakonec se nám to však podařilo a atrak-
ce jsme sehnali. Potěšením bylo sledovat 
radost v tvářích malých i velkých účastníků 
také při akrobatickém vystoupení na kolech, 
které opravdu stálo za to.

Nechyběly ani velmi pečlivě připravené 
vstupy dětí z  mateřské školy a  ze Základní 

školy Amos. Sklidily zasloužené ovace od 
všech účastníků. Úspěšné bylo i vystoupení 
pěveckého kroužku, který pravidelně trénuje 
ve Třináctce. Zpěv ovládl náves i při vystou-
pení zpěvačky Magdy Malé, která tak zakon-
čila kulturní odpoledne.

Zlatým hřebem a  největším překvapením 
Májových slavností bylo předání nového 
hasičského auta dolnojirčanským hasičům. 
Jak již bývá tradicí, autu požehnal pan farář 
Auxt. Všichni jsme našim hasičům společ-
ně popřáli, aby se vždy vrátili ve zdraví ze 
zásahů domů. Auto budilo zaslouženou po-
zornost a hasiči trpělivě všem zájemcům vy-
světlovali, co auto umí. Nechyběla ani ukáz-
ka vyproštění řidiče z havarovaného vozu.

Objednávka krásného počasí opět vyšla, 
a tak celé odpoledne bylo skvělým soused-
ským setkáním.

Děkujeme všem dobrovolníkům, stánkařům, 
zástupcům školy a školky a všem účastní-
kům slavností za další pohodovou akci.

Na viděnou za rok!
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STŘÍPKY Z KNIHY  
O HISTORII  
OBCE ANEB  
CO SE PÍŠE  
V KNIZE  
NA TÉMA ŠKOLA
Každé roční období je od nepaměti spojeno 
s tradicemi, obyčeji a provázejí ho pravidel-
né slavnosti a  události. Nejinak tomu bylo 
i v dobách našich předků, kteří možná ještě 
více dbali na  dodržování všech zvyků, které 
určovaly běh a chod celého roku. V naší knize 
„Cesta časem: Psáry – Dolní Jirčany“ najdete 
mnoho zajímavostí o  každém období roku. 
Proto jsme se rozhodli v ní zalistovat a při-
pravit pro vás pravidelný seriál „Co se píše 
v  knize“. Měsíc červen je spojen s  koncem 
školního roku, maturitami, vysvědčeními, 
a hlavně ve vzduchu už voní prázdniny, slun-
ce a léto. I v jirčanské škole tomu v minulosti 
nebylo jinak, a tak se do ní pojďme podívat.

Jak tedy vypadaly v  těchto dobách škol-
ní zkoušky? Takové zkoušce předsedal pan 
vikář a  probíhala dle předem schváleného 
a  natrénovaného programu. Můžeme uvést 
konkrétní program zkoušky, jak se odehráva-
la v  jirčanské škole v roce 1853. Začínalo se 
modlitbou, následovalo opakování nábožen-
ství s 1. i 2. třídou. Dalším bodem bylo pozná-
vání písmen a slabikování, čtení malých ka-
techismů a poté došlo na počítání s malými 
žáky. Následovalo počítání s  velkými dětmi 
a vysvětlování obtížnější látky, včetně zlom-
ků. Krasopsaní bylo již předem připravené 
a předložené zkoušejícímu k nahlédnutí. 

Zeměpis byl u větších dětí spojen s některý-
mi otázkami z dějepisu. Před koncem zkouš-
ky přišlo na řadu krátké ponaučení o štěpo-
vání stromů a  o tom, jak se nemá mladým 
stromkům škodit. Na samotný závěr zazněla 
píseň Bože! Při mladistvém králi Františku 
Josefu stůj! A  modlitbou Páně a  pozdrave-
ním andělským se končilo. Tento program 

zkoušky připravil v  dubnu roku 1853 uči-
tel Tomáš Krištof. Po takovéto zkoušce by-
li hromadně propouštěni dvanáctiletí žáci. 
Následné prázdniny trvaly pět týdnů a začí-
naly v  srpnu. Až zákonem ze září roku 1864 
byly zrušeny školní patronáty a  školy byly 
převedeny pod správu obce, která si měla dá-
le volit školní výbory. 

Dětí v  jirčanské škole neustále přibývalo, 
a i když se jí ulevilo odchodem dětí z Jesenice 
v roce 1876, kdy se Jesenice „odškolila“ a ote-
vřela vlastní školu, dětí bylo tolik, že se mu-
sela otevřít další třída. Pro tu už však ve sta-
ré škole nebylo místo a muselo se přistoupit 
k  prozatímnímu řešení. Od ledna 1882 se 
druhá třída učila v sále hostince číslo popis-
né 4 a  k učiteli přibyl pan podučitel. Všem 
bylo v  tu chvíli jasné, že stávající budova 
školy přestává vyhovovat. V  témže roce tak 
došlo rozhodnutím obecního zastupitelstva 
k  rozšíření budovy školy o  přístavbu první-
ho patra. V nově vystavěném patře měly být 
zřízeny rovnou dvě třídy, kabinet a pokoj pro 
ubytování mladšího učitele, jehož přítom-
nost již byla nutností. 

Plány na přístavbu školy přednesl zastupitel-
stvu místní zednický mistr Josef Novák, který 

byl pověřen i  vlastním provedením stavby. 
Na uhrazení nákladů spojených s přístavbou 
patra školy byla vypsána mimořádná daňová 
obecní přirážka ve výši 20 %. 

V listopadu 1882 byly na přístavbu uvolněny 
finanční prostředky – počítalo se s nákladem 
okolo 8770 zlatých. V září 1883, na den svaté-
ho Václava, byla nová škola vysvěcena panem 
vikářem P. Pavlem Pilátem z Kostelce za asis-
tence místního faráře P. Vincence Nápravníka. 
Po církevních obřadech promluvil pan vikář, 
poté předseda místní školní rady a řídící uči-
tel. Díky tomu, že přibyly prostory, mohlo být 
zažádáno o  otevření třetí třídy a  v  prosinci 
1884 byl jmenován třetí učitel. 

Ve funkci učitelů od otevření třetí třídy školy 
působili Vilém Bukvička (1884–1886), Ladislav 
Aust (1887–1891) a Antonín Jeřábek (od 1891). 
V roce 1882 se učitelský sbor rozrostl o pod-
učitele. Prvním byl jmenován 
Ladislav Aust (1882–1887) 
a  po něm řada dal-
ších. Od roku 1881 
se začalo s výukou 
ručních prací, které 
vyučovaly pomoc-
né učitelky.

Budova školy

Cesta časem 
Psáry – Dolní Jirčany



  I 3736 I STALO Se  STALO Se I 37

Při škole byla v  roce 1883 zřízena i  školní 
zahrada. Žáci byli vedeni nejen k pěstování 
a péči o stromky, ale od roku 1897 se přistou-
pilo i  ke školnímu včelaření. Zahrada slou-
žila zároveň jako letní tělocvična. Péčí sou-
kromníků a také z přispění výnosů akademií 
organizovaných učiteli byly pro školu poříze-
ny sbírky knih.

Na  počátku 20. století fungovala knihov-
na pro žáky a měla kolem dvou set svazků. 
K dispozici byla navíc knihovna hospodářská 
pro pokračovací školu a samozřejmostí byla 
knihovna učitelská.

Budova školy byla pravidelně opravována 
a  udržována. O  všech stavebních pracích 
můžeme nalézt záznamy v protokolární knize 
Dolních Jirčan. Za všechny uveďme dva zápi-
sy týkající se oprav. První pochází z roku 1905:
Usneseno, aby opraveny byly lavice v I. třídě 
přiděláním podpěr u sedadel a dvou trnožů 
ku předním lavicím ve II. třídě. Třeba jest ta-
ké rámu a  nového okna na  místo shnilého 
v  zadní místnosti bytu správce školy. Nový 
trám nad záchody na místo ztrouchnivělého 
dodá a zasadí tesařský mistr Zvolský. Komín 
spraví pokrývač. Co týče se zřízení nářadí 
tělocvičného na  letním cvičišti a  povolením 

nákladu na  udržování školní zahrady a  za-
koupení inventárního zahradního nářadí 
nelze pro tento rok ničeho učiniti, poněvadž 
v pokladně peněz není a poplatníci většinou 
rolníci následkem neúrodných živelními po-
hromami bohatých let ve velké peněžní tísni 
se nalézají.

Druhý zápis pochází z  roku 1908 a  týká se 
jedné z větších oprav budovy školy. Protokol 
sepsaný o  řádné schůzi místní školní rady 
v  Dolních Jirčanech, konané dne 15.  srpna 
1908 o  10. hod. dopolední v  místnosti I. tř. 
obecní školy v Dolních Jirčanech.

Předmět: Potřeby školní budovy a  její opra-
vení uvnitř i  zevnitř. Při prohlídce školní 
budovy zevně bylo shledáno, že fasáda její 
potřebuje nutné opravy. Uvnitř nutno bude 
velice chatrnou dlažbu v chodbách nahraditi 
novou. Pan předseda m.š.r. zároveň s p. míst-
ním šk. dozorcem navrhují, aby oprava škol-
ní budovy jak uvnitř tak zevnitř řádně byla 
současně provedena a  opravy, aby svěřeno 
bylo p. staviteli J. Novákovi z Dol. Jirčan podle 
rozpočtů již tento zhotovil a m. š. radě před-
ložil. Vydáním s tím vzniklá nutno bude krýti 
zvýšenou přirážkou školní, která nepřesáh-
nýž 18–20 %. Se stavitelem p. Novákem bude 

jednáno o tom, aby ze summy rozpočtové sle-
vil místo nabídnutých 5 % procent 10. Dlažba 
ve školní budově provedena dle posledního 
předloženého ze tří rozpočtů a  totiž dlažba 
bude vytrhána, přeložena a  cementem vyli-
ta. Budiž vybídnut, aby hned v pondělí dodal 
zedníky, kteří by s opravou započali, aby by-
la v čas provedena, než žáci do škol začnou 
choditi.

Se vznikem nové svobodné republiky bylo 
třeba nových právních úprav, a  to se týkalo 
samozřejmě i školství. Přestože českosloven-
ský stát převzal dosavadní rakousko-uherský 
školský systém, bylo nutné přijmout řadu 
nových zákonů, které by upravovaly školství 
v duchu demokratického zřízení státu.

Jeden z nejdůležitějších úkolů se bezpochyby 
týkal rozdílné úrovně vzdělávání v  jednotli-
vých částech republiky. Bylo patrné, že kvalita 
slovenského školství oproti české silně zao-
stávala. Řada v  té době platných zákonů tý-
kajících se školství byla navíc velmi zastaralá.

Rozsáhlé změny v  kvantitě a  kvalitě všech 
vzdělávacích stupňů škol, které nastaly již 
v  prvních měsících Československa, po-
kračovaly i  v prvním desetiletí nového stá-
tu. Od roku 1922 se povinnými vyučovacími 

předměty staly náboženství, občanská nauka 
a  výchova, čtení a  psaní, jazyk vyučovací, 
poč ty s  naukou o  tvarech měřických, příro-
dopis, přírodozpyt, zeměpis a dějepis, kres-
lení, zpěv, ruční práce a tělesná výchova. 

Obecná škola měla poskytnout svým žákům 
základní vzdělání a umožnit jim získat zna-
losti potřebné pro další stupně. Dívky se na-
víc měly učit ženským ručním pracím a nauce 
o domácím hospodářství.

Finanční situace učitelů nebyla ani v  době 
rakousko-uherské monarchie nijak dobrá, 
jejich hmotné zajištění často hraničilo s chu-
dobou. V této době, ale ještě i v prvních mě-
sících samostatného Československa, bylo 
stále běžnou praxí, že učitelé měli ještě ved-
le svého zaměstnání další přivýdělek, aby 
sebe a  svou rodinu vůbec dokázali uživit. 
V lednu roku 1922 byl Národním shromáždě-
ním schválen drahotní přídavek, který sloužil 
jako kompenzace mezi neustálým zdražová-
ním základních potravin a stagnujícími platy 
učitelů.

Prvorepublikové školní třídy byly vybaveny 
dřevěnými lavicemi, ve kterých byly umís-
těny kalamáře a  vyryty mělké žlábky, které 
sloužily k odložení psacích potřeb. Pracovní 

Školní třída v roce 1912

Školní třída
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ZÁŽITKY 
Z ITALSKÉ 
KUCHYNĚ
Zdenka Lexová

Ve čtvrtek 25. 4. jsme se s  nadšením sešly 
v naší Třináctce na již třetím kurzu vaření.

Zajímavá nabídka italské kuchyně v  nás 
vzbudila velkou zvědavost. V útulné kuchyni 
jsme se nejprve seznámily s dnešním menu, 
které nám podrobně představila příjemná 
paní lektorka Mgr. Dana Obermajerová.

S její pomocí a radami jsme se hned pustily 
do zajímavých chuťových kombinací a uva-
řily si fantastickou „Itálii.“ Použily jsme jed-
noduché, ale pro italskou kuchyni typické 
produkty vynikající kvality.

Začaly jsme fenyklovým krémem s  petržel-
kou, pokračovaly vařením rizota s  hříbky, 
další na  řadu přišly špagety s  krevetami 

a finální chuťovou tečkou byly telecí plátky 
s  parmskou šunkou a  vynikajícím jemným 
a perfektně ochuceným salátem.

Co jsme si v pohodě uvařily, to jsme si také 
s  chutí snědly. Každá porce byla originální 
dobrota a zbyly jen prázdné talíře a vynika-
jící nálada. Z kurzu jsme odcházely výborně 
najezené a s příjemnými zážitky.

Paní Daně moc děkujeme.

NOVĚ OTEVÍRÁME 
JIRČANSKOU HOSPŮDKU 
NA NÁVSI
Poctivá domácí kuchyně
Steaky
Burgery

jircanskahospudka.cz, tel. 704 008 068

plocha byla mírně nakloněná a  byla pevně 
spojena s dřevěnou lavicí, ve které žáci se-
děli vždy po dvou. Začátečníci psali nejprve 
na břidlicové tabulky s dřevěným rámem, ke 
kterému byly připevněny kousky břidlice ve 
tvaru tužky a houbička, která sloužila k ma-
zání. Zkušenější žáci pak následně pokračo-
vali psaním násadkovými pery do sešitu.

Žáci z chudších rodin psali nezřídka i husími 
brky. Pera měla většinou násadku dřevěnou, 
ale existovaly i násadky skleněné, jejichž ži-
votnost ovšem často odpovídala křehkosti 
materiálu. Psací potřeby si děti stejně jako 
dnes ukládaly do penálů. I  ty byly většinou 
dřevěné.

Ten, kdo si mohl dovolit dražší variantu, 
pyšnil se penálem dvoupatrovým či dokon-
ce koženým. Školní pomůcky si musel každý 
žák zajistit sám. Prvorození tak většinou měli 
pomůcky nově zakoupené a následně je pak 
přenechávali mladším sourozencům.

Školní den začínal většinou společným zpě-
vem a teprve poté následovala samotná vý-
uka. Při výkladu učitele byli žáci povinni mít 
ruce založené za zády, aby si narovnali páteř. 
Přestože školní docházka byla povinná, zů-
stávalo běžnou praxí, že žáci zmeškali výu-
ku, protože v tu chvíli byla důležitější jejich 
pomoc na statku nebo na poli či při hlídání 
mladších sourozenců. Stejně jako dnes neby-
li ani tehdy žáci spokojeni se svačinou, kte-
rou jim rodiče připravili. Výměnný obchod se 
svačinami, který funguje na školách dodnes, 
byl běžný už v  prvorepublikových třídách. 

Dnešní školy se ale zásadně liší tím, že je ne-
akceptovatelné žáky fyzicky trestat. Přestože 
fyzické tresty ve školách byly zakázány už od 
roku 1870, praxe fungovala jinak. Rány ukazo-
vátkem, tahání za uši či klečení v koutě patři-
ly k běžně užívaným trestům. Těmito výchov-
nými prostředky trestali učitelé žáky za jejich 
přestupky proti kázni, ale také za neplnění 
povinností či chyby. Přísnou kázeň ve ško-
le ovšem vyžadovali především rodiče žáků. 
Žáci byli klasifikováni každé čtvrtletí, přičemž 
známky z jednotlivých předmětů určovali je-
jich vyučující a klasifikace mravů, vnější úpra-
vy písemných prací a pilnosti byla stanovena 
po vzájemné dohodě všech vyučujících žáka. 
V roce 1905 bylo zavedeno pro naše školství 
tradiční pětistupňové hodnocení:

• mravy (chvalitebné, uspokojivé, zákonné, 
nedosti zákonné, nezákonné)

• pilnost (vytrvalá, náležitá, dostatečná, ne-
stálá, nepatrná)

• prospěch (výborný, chvalitebný, dobrý, do-
statečný, nedostatečný)

• vnější úprava písemných prací (velmi úh-
ledná, úhledná, nedosti úhledná, neúhled-
ná, nedbalá)

Doufáme, že vás zajímavosti z dolnojirčanské 
školy zaujaly a zavzpomínali jste na svá školní 
léta. Zkuste třeba najít svá stará vysvědčení 
a ukázat je svým dětem a vnoučatům. Určitě 
se u porovnávání známek zasmějete a v hlavě 
se vybaví dávné vzpomínky, které vás přene-
sou zpět do bezstarostného dětství.

Knihu Cesta časem Psáry – Dolní Jirčany si můžete koupit na Obecním úřadu Psáry.
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NOVÁ HASIČSKÁ 
CISTERNA BYLA 
OFICIÁLNĚ 
PŘEDÁNA

Bc. Miloslav Burián, velitel JSDH 
Dolní Jirčany a radní obce
Zcela jistě většina našich občanů zazname-
nala naše jirčanské hasiče jedoucí k zásahu. 
Mnoho kouře, nezvykle kolísavý tón houká-
ní a  letitá cisterna prodírající se provozem. 
Mlžný opar špatně spálené nafty na  nás 
mnohdy ještě čekal v  garáži při návratu. 
Dostat rychle a  bezpečně šestnáctitunové 
auto s  hasiči k  zásahu chtělo vždy oprav-
dového tvrďáka. Vidět nás a  naši ekologic-
kou svízel třeba aktivistka Greta, hořce by 
zaplakala.

Tento popis berte s  nadhledem, základ je 
však reálný. Se vzrůstajícím počtem našich 
výjezdů byla stále akutnější potřeba obnovy 
naší prvovýjezdové cisterny. Získali jsme ji 
jako notně opotřebovanou od HZS Kladno. 
Po nákladně rekonstrukci nástavby jsme 
ji vdechli nový život. Bohužel, na generální 
opravu podvozku a motoru již nedošlo. A tak 
všechny výjezdy absolvovala v  původním 
stavu strojových částí. Ač jsme se všichni 
snažili dílčí výměnou mechanických celků 
prodlužovat její život, někdy jsem měl pocit, 
že se již točíme v kruhu. Poslední ranou byla 
zjištěná prasklina rámu, hloubková koroze 
nosných částí nástavby a neustálé otevírání 
dveří za jízdy. Jelikož toto vozidlo nemá bez-
pečnostní pasy, byla vždy velká náhoda, že 
nikdo, až na velitele, nevypadnul v  zatáčce 
z vozidla. Ano, velitel byl během letu zachy-
cen a vtažen nezraněn zpátky do kabiny …

Hledala se tedy cesta, jak modernizovat. 
Převod vyřazeného vozu od HZS by nic ne-
řešil. Vozidla profesionálních kolegů jsou 
v  našem kraji předávána po plném využití, 
tedy již přes hranici životnosti. Další varian-
tou bylo pořízení vozidla z  dotace od HZS. 
Reálně bychom získali vozidlo, které je pro 

naše podmínky absolutně nevhodné. Velká 
cisterna, která by se nevešla do stávající 
garáže a  v uličkách Báby nebo Vysoké by 
neprojela. 

Poslední možností byl nákup starší, ale re-
konstruované cisterny. Zde však rozhodla 
cena. Mnohdy byla ve výši 2/3 ceny nové-
ho vozu. Situace s  technickým stavem byla 
obtížně udržitelná. Dlouhodobější odstávka 
vozidla pro servis byla řešena dodávkovým 
automobilem pro dopravu hasičů k  zása-
hu. Bohužel jsme i  přes toto omezení byli 
vysláni na Hlubočinku k požáru střechy ro-
dinného domu. Ano, přijeli jsme k  zásahu 
jako první. Po nezbytné modlitbě, ta jediná 
nám totiž zbývala, jsme začali hasební zásah 
zahradní hadicí. Naštěstí další pomoc byla 
na cestě a požár se brzy podařilo lokalizovat. 

O  tomto nadále neudržitelném stavu bylo 
pravidelně informováno obecní zastupitel-
stvo. Požární bezpečnost občanů bylo nut-
no urychleně vyřešit. Na  zasedání zastupi-
telstva byl jednomyslně odhlasován návrh 

na pořízení nové cisterny. Ve výběrovém ří-
zení vyhrála firma KOBIT. Jedná se o letitého 
matadora ve výrobě kvalitních hasičských 
a  komunálních nástaveb. Naše individuál-
ní požadavky technických parametrů byly 
ihned akceptovány a vznikl počítačový mo-
del nástavby. Jelikož toto probíhalo v době 
po covidu, byl problém s okamžitým dodá-
ním požadovaného podvozku s krátkým roz-
vorem. Po dodání podvozku do montážního 
závodu byla celková kompletace dílem jed-
noho měsíce. Na revizních dnech byla radost 
sledovat, jak vzniká krásné hasičské auto. 

Na  jaře tohoto roku mi zazvonil telefon 
a hlas v něm říká: „Příští týden předáváme!“ 
Krásná nová Scania stála na parkovišti školy. 
Byla tam! Každý z přihlížejících občanů ji ob-
divoval. Předání vozidla zástupcem výrob-
ce paní starostce bylo v souběhu s návště-
vou naší školy panem prezidentem Pavlem. 
Dvojnásobný zážitek a mrazivý den byl tímto 
prosluněn. Obrovský kámen mi spadnul ze 
srdce. Zároveň jsem si uvědomoval, kolik 
bude ještě nutno školení a výcviku pro na-
še hasiče. Velice mile mne hoši překvapili. 
Proaktivním přístupem se podařil čas zácvi-
ku zkrátit a přendáním věcí z Liazky na Scanii 
se vozidlo zařadilo na výjezd. Ten první byl 
do Jesenice k  dopravní nehodě. Posádka 
ve složení Burián, Hofírek, bratři Raušeři, 
Komárek a  Škopek si první zásah užila. Od 
té doby je zásahů dalších pět a vždy k plné 
spokojenosti. Cesta k  zásahu se zkrátila, je 
bezpečnější, jsme dostatečně vidět a slyšet, 

a to vše bez kouřových projevů. Greta by by-
la spokojená.

Konečné předání symbolického klíče od 
vozidla bylo realizováno paní starostkou 
Málkovou a  pánů místostarostů Váchy 
a Olmra během Májových slavností. Jako do-
provodný program byla předvedena ukázka 
zásahu při dopravní nehodě s  vyproštěním 
osob. Závěrem provedl pan farář z  jílovské 
farnosti obřad žehnání vozidlu a našim hasi-
čům k šťastným návratům na základnu.

TECHNICKÝ POPIS
Pro stavbu automobilu bylo použito šasi 
o méně obvyklém rozvoru – Scania má mezi 
nápravami pouhých 4 150 mm. Cílem hasi-
čů při přípravě zadávacího řízení bylo získat 
o něco obratnější automobil vhodný jak do 
městského provozu, tak do chatových ob-
lastí v hasebním obvodu. Přední náprava je 
odpružena listovými pery, zadní vzduchem. 
Brzdy jsou na všech kolech bubnové, pohon 
předních kol je připojitelný. O pohon se stará 
řadový přeplňovaný šestiválec o výkonu 324 
kW a automatizovaná 12stupňová převodov-
ka s retardérem R3500. Motor splňuje emis-
ní normu euro 5, převodovka ve verzi bez 
spojkového pedálu je vybavena systémem 
Opticruise s volbou jízdních režimů. O vyhří-
vání kabiny se stará nezávislé 3 kW vytápění 
voda-vzduch, klimatizace je automatická. 
Inteligentní dobíjecí zařízení je k síti připo-
jeno pomocí zásuvky Rettbox-air, která záro-
veň zajišťuje doplňování tlakového vzduchu. 
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Spojení je zajištěno dvojicí vozidlových ra-
diostanic – kromě analogové ve voze najde-
me i  digitální terminál. Ruční radiostanice 
a  ruční svítilny jsou umístěny v  dobíjecích 
úchytech. Velitel má k  dispozici výjezdový 
tablet, prostor před automobilem snímá ka-
mera za čelním sklem. Tlakové láhve k  dý-
chacím přístrojům najdeme mezi zadními 
opěradly. Osvětlení zadní řady sedadel lze 
regulovat v režimu den a noc. V přední části 
je uchycen elektrický lanový naviják Ramsey 
Winch se šnekovou převodovkou, tažnou si-
lou 50 kN a jištěním proti přetížení. Vedle něj 
je nízkofrekvenční vibrační siréna. Světelné 
výstražné zařízení je modročervená kombi-
nace v nejvyšší možné konfiguraci – červe-
nou a modrou barvu tedy vyzařuje na obou 
polovinách vozu.

NÁSTAVBA
Karosérie účelové nástavby je vyrobena 
z  plechů a  profilů ze slitiny lehkých kovů 
technologií prizmatických šroubovaných 
spojů a lepení. Na střeše najdeme přípojný 
bod pro lafetovou proudnici. Čerpací zařízení 

dosahuje jmenovitého výkonu 2 000 litrů za 
minutu při tlaku 10 barů, samozřejmostí je 
možnost vysokotlakého či kombinovaného 
provozu. Nádrž na hasivo je vyrobena z ne-
rezavějící oceli, pojme 3 000 litrů vody a 180 
litrů pěnidla. Osvětlovací stožár s  24V LeD 
světlomety lze vysunout až do výše 5 met-
rů nad úrovní terénu. Jeho celkový světelný 
tok je 30 lumenů, napájen je z podvozkové 
soustavy vozu. Bezprostřední okolí Scanie 
osvětlují LeD světla v  okapnicích na  obou 
bocích a v zadní části nástavby.

ROZMĚRY AUTOMOBILU
Scania je i s navijákem dlouhá 8 100 mm, ši-
roká je 2 550 mm a vysoká 3 150 mm. Vnější 
stopový průměr zatáčení vozu je 19 metrů, 
nájezdové úhly vpředu i vzadu jsou shodně 
23°. Světlá výška pod nápravou je 230 mm.

Závěrem bych chtěl předat obrovský dík 
všem zastupitelů a paní starostce Málkové. 
Vaše rozhodnutí bylo realizováno, máme být 
na co hrdí!

Děkujeme!

TIP NA VÝLET
Marcela Miklová

Znovu bych vás chtěla pozvat na výlet do 
Hornopožárských lesů, o kterých jsem již 
psala. Dnes vás seznámím s jinou trasou, 
která je také velmi hezká.

Začneme v Prosečnici, kam se snadno do-
staneme autobusem č. 332. Podle jména 
jde o vesnici založenou na místě po vyse-
kaném lese. Rozkvětu se dočkala s otevře-
ním Požárských lomů a výstavbou plicního 
sanatoria po první světové válce. Mineme 
sanatorium a po červené turistické znač-
ce stoupáme nad údolím Vlčích skal 
k Horním Požárům. Tady se stočíme dole-
va a pokračujeme po modré značce směr 
Borek. Míjíme oblé žulové balvany, podle 
pověsti se snad jednalo o obětní kameny. 

Údolí zastiňují mohutné buky a  spolu 
s  dalším porostem, poházenými balvany 
a  protékajícími potůčky vytvářejí roman-
tické a tajemnem obklopené místo. Cesta 
se svažuje k  Turyni. Jedná se o  další ro-
mantické místo, kde možná v  minulosti 
stávala tvrz. Dnes je tam hájovna a krás-
ný Turyňský rybník. Za rybníkem dojde-
me ke štole Halíře. Vznikla při posledním 
geologickém průzkumu v jílovském zlato-
nosném revíru. Její délka je přibližně 270 
metrů, je přístupná od jara do podzimu 
o sobotách a nedělích. 

V  procházce pokračujeme po červené 
značce do Borku. Pokud jsme unaveni, 
procházka končí, domů se dostaneme 
autobusem. Máme-li ještě sílu, čeká nás 
závěrečná tříkilometrová etapa po ze-
lené značce přes Boží skálu do Jílového. 
Na náměstí se můžeme občerstvit po ces-
tě dlouhé 10 km. Do autobusu směr Psáry 
nasedneme s  dobrým pocitem, že jsme 
viděli krásnou přírodu a udělali něco uži-
tečného pro své zdraví.
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BESEDA S POTOMKY JIŘÍHO TRNKY
Lucie Vondrysková

V  úterý 14. 5. měli žáci čtvrtého, pátého 
a  šestého ročníku jedinečnou příležitost 
setkat se s potomky Jiřího Trnky, světozná-
mého výtvarníka, loutkáře, ilustrátora, spi-
sovatele a  také režiséra animovaných fil-
mů. Přijely nás navštívit jeho dvě dcery, dvě 
vnučky a snacha.

Během dvou hodinových besed se žáci mohli 
hlouběji seznámit nejen s dílem Jiřího Trnky, 
ale také s poselstvím, které některými svý-
mi díly předával. Děti si mohly prohlédnout 
některá z jeho děl, viděly několik loutek, kte-
ré Trnka použil ve filmové tvorbě, a také se 
dozvěděly víc o jeho práci při tvorbě animo-
vaných filmů, jichž byl vlastně průkopníkem. 
Někteří žáci se do interaktivních částí bese-
dy hezky zapojovali, takže bylo vidět, že si 
z toho něco vzali a že je to zaujalo.

Setkání se všemi těmito ženami bylo moc 
příjemné. Děkujeme jim, že si na nás udělaly 
čas a byly ochotné sdílet zajímavosti ze živo-
ta svého tatínka, tchána a dědečka.

SPORTOVNÍ JARO  
Smolová Anna
Naše škola se na  jaře zúčastnila několika 
sportovních turnajů. V úterý 23. dubna jsme 
vyslali dvě družstva na  fotbalový turnaj 
MC Donald´s cup, který je zaměřen na 1. stu-
peň. Mladší kategorie 1.–3. třída se umístila 
na medailovém 3. místě. Ve starší kategorii, 
4.–5. třída, chlapci vybojovali místo 4. Děkuji 
chlapcům za jejich sportovní výkony a  re-
prezentaci školy. Na turnaj nás doprovodilo 
několik rodičů, kterým bych chtěla též podě-
kovat za podporu a spolupráci.

V květnu jsme se zúčastnili fotbalového tur-
naje Veolia energy Street fotbal, kam vyjelo 
smíšené družstvo, složené ze šesti chlapců 
a  jedné dívky z  8.–9.  tříd. Předvedli skvělé 
výkony, které bohužel nestačily na  umís-
tění v  horních příčkách turnaje. Přesto si 

velice vážím jejich reprezentace školy a sna-
hy. I  v  tomto turnaji došlo k  velmi dobré 
spolupráci s rodiči, proto patří poděkováním 
i jim za jejich čas a podporu.

Na  konci května jsme ve škole uspořádali 
turnaj v  přehazované dívek pro 8.-9.  třídu. 
Pozvání přijali žáci okolních škol ZŠ Jílové 
u Prahy, ZUŠ Jesenice a ZŠ Zdiměřice. Turnaj 
se nesl v přátelském duchu, kdy každé druž-
stvo odehrálo 6 utkání. Naše děvčata obsa-
dila krásné 4. a 5. místo.

DEN ZEMĚ 2024
Dorota Flejberková
I  letos se naše škola zapojila do Dne Země, 
a to ve středu 17. 4.. Program se dělil na dvě 
části: dopolední program, který si připravili 
učitelé pro žáky, a  odpolední program, který 
byl určen pro přátele školy.

Během dopoledního programu se celá ško-
la po jednotlivých třídách vystřídala na  naší 
školní zahradě. Pokročili jsme o  kousek dál 
a vytvořili jsme luční pás a bosonohou stezku. 
Žáci také nezapomněli na již vysazené stromy, 
o které je třeba pečovat nejen při sázení.

Druhý stupeň se tentokrát zaměřil na  téma 
ekologie. Žáci řešili témata jako slow fashion 
(udržitelnost v  módě), opylovače, znečištění 
ovzduší, znehodnocení přírody a  problémy 
s  plasty. Poslední téma se věnovalo ohrože-
ným druhům zvířat. Následně si žáci témata 
představili v malé tělocvičně. První stupeň se 
věnoval včelám a  jejich významu, motýlům, 
stavbě domečků pro hmyz a také péči o stro-
my a les.

Odpolední program byl připraven pro všechny 
věkové skupiny. Někteří se vrhli na  přípravu 
a zasazení jedlého záhonu, další nám pomoh-
li s okapovými systémy na sběr dešťové vody 
z garáže. Velké díky patří i  těm, kteří zabeto-
novali kůly pro zastínění u  pískoviště. Všem 
zúčastněným děkujeme za pomoc a těšíme se 
na příští rok.

Žáci i učitelé měli během dopoledního progra-
mu možnost hlasovat v již tradiční fotografické 

soutěži s  tématem ekologie. Letos jsme také 
představili novou výtvarnou soutěž. Všichni 
návštěvníci odpolední slavnosti měli možnost 
hlasovat v obou soutěžích.

Obě soutěže měly velkou konkurenci, jelikož 
fotografie i výtvarná díla byla velmi originální. 
Žáci, kteří se umístili na stupních vítězů, získa-
li věcné ceny jako akrylové barvy či jednorázo-
vé fotoaparáty. Vyhlášení proběhlo 9. května.

Jako loni i  letos se všichni žáci ZŠ Amos mo-
hou zapojit do soutěže přes léto s  tématem 
Pozdrav z prázdnin.
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DEN NARUBY V ZŠ AMOS
Tobiáš Škopek,  
předseda parlamentu ZŠ Amos
Poslední květnová středa byla v  naší škole 
ve znamení Dne Naruby. Jak už název na-
povídá, tak během tohoto dne si mohli žáci 
vyzkoušet nejen práci učitele, ale například 
i  práci našich kuchařů, zástupce ředitele 
školy, nebo dokonce i ředitele školy. 

Většina žáků na  pozici učitelů si připra-
vila pracovní listy, testy a  výukové hry. Já 
s  Filipem Zítkem (člen parlamentu – ICT) 
jsme si připravili pro šesťáky a paní učitelku 
Moniku Prokšovou matematiku. Žáci na po-
zici zástupce ředitele a  sekretářky školy 
nám připravili hromadu věcí na konec roku 
a dokonce už i na začátek příštího školního 
roku. Žáci na  pozici ředitele si vyzkoušeli 
výuku fyziky v  7. ročníku a  také hospitace 

v  jednotlivých třídách. Naši učitelé se na-
opak vrátili zpět do lavic a vyzkoušeli si, jaké 
to je být žákem v naší škole. Dokonce si ně-
kteří (včetně pana ředitele) napsali test.

Opět i letos jsme se přesvědčili, jaký je o tu-
to akci zájem. Po dvou hodinách, co jsme 
oznámili, že se můžou žáci zapisovat na jed-
notlivé hodiny, byla všechna místa obsazená 
a je nám moc líto, pokud se na někoho ne-
dostalo. Do příštího roku se budeme snažit 
systém zapisování vymyslet lépe.

Věříme, že tento den si všichni užili a  tím-
to bychom rádi poděkovali všem, kteří se 
 aktivně zapojili.

TURNAJ VE STOLNÍM 
TENISU
Tobiáš Škopek,  
předseda parlamentu ZŠ Amos
Během března a dubna se v naší škole ode-
hrával turnaj ve stolním tenise 2024. Všichni 
žáci z naší školy měli možnost se přihlásit od 
konce února do poloviny března. Celý turnaj 
byl rozdělen na  1. a  2. stupeň a  celkem se 
ho účastnilo 14. žáků z  1. stupně a 22 žáků 
z 2. stupně. V úterý 12. března začalo první 
utkání a  poslední se konalo 3. května. Po 
dlouhém a napínavém utkání známe pořadí.

20. května proběhlo vyhlášení letošního tur-
naje. Nejprve jsme vyhlásili vítěze na 2. stup-
ni. První tři dostali medaile, diplomy a letos 
nově i poukázku na nepsaní písemné práce, 
přeskočení přezkoušení nebo vybrání si vari-
anty testu. Vítěz na prvním místě dostal také 
putovní pohár nyní i s jeho jménem. Všichni, 
kteří se účastnili, získali od nás samozřejmě 
odměnu v podobě čokolády. Poté to stejné 
následovalo také na 1. stupni.

Vítězům ještě jednou gratulujeme a  všem, 
kteří se zúčastnili, moc děkujeme a doufá-
me, že jste si turnaj užili.

1. STUPEŇ 2. STUPEŇ

1. místo –  
Viktor Medvedík

1. místo – 
Vladimír Horák

2. místo –  
Jakub Chadima

2. místo –  
Matouš Novotný

3. místo –  
Mia Kočíková

3. místo – 
Štěpán Beneš

Letní  
otevírací doba  

knihovny
ÚT 13–17 hod.
ST 13–16 hod.
ČT 16–20 hod.

ŠKOLA MÁ NOVÉ DRESY
Smolová Anna
Vzhledem k tomu, že se naše škola zapojuje 
do mnoha sportovních turnajů, bylo na čase, 
abychom měli své dresy, které budou repre-
zentovat ZŠ Amos. Jménem školy bych chtěla 
poděkovat za sponzorský dar firmě HeDOZ 
s. r. o., která dresy zakoupila pro celou školu. 
Moc si vážím vašeho zapojení a podpory.
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NOVINKY 
V NEFORMÁLKU
Dana Kočová
Blíží se konec školního roku a Neformálko je 
plné příprav na nový školní rok 2024/2025.

Nabídka pro děti bude opět pestrá. Budeme 
pokračovat v  nabídce velmi oblíbených 
kroužků jako je basketbal, keramika a cho-
vatelský kroužek se stávajícími lektory.

Nepřijdete ani o  tak oblíbené kroužky 
pro dospělé pod vedením lektorky Lubici 
Mikulášové pro relaxaci a doplnění energie 
v této hektické době.

MÁME NOVÉ LEKTORY I KROUŽKY
Přivítáme lektorku Janu Kyselovou, která 
převezme kroužek vaření a  nabídne i  nový 
kroužek tvoření. Kroužek vaření se zaměří 
na sezónní potraviny a seznámí děti se zdra-
vější a pestřejší stravou. Zároveň pro inspi-
raci nakoukneme do kuchyně z různých kou-
tů světa. Děti se naučí připravovat jídlo tak, 
aby se „jedlo očima“.

Na kroužku tvoření si děti vylepší své estetic-
ké cítění, zlepší jemnou motoriku, trpělivost 
a pečlivost. Zaměříme se na to, aby poznaly 
různé techniky tvoření s různými materiály.

V  jednání je kroužek dětské fyzio cviče-
ní s prvky jógy pod vedením lektorky Anny 
Crhové. Je zaměřené na  cvičení pro oči 
a zlepšení zraku, rozvoj stability, rovnováhy, 
senzomotoriky, jemné a hrubé motoriky.

Jednáme také s lektorem kroužku angličtiny, 
který by zábavnou formou motivoval děti 
k poznání tohoto jazyka.

Stálicí v novém školním roce budou worksho-
py pro děti i dospělé – např. workshop kera-
miky, malování akrylového obrazu a tvoření.

Rádi bychom zveřejnili nabídku kroužků 
na nový školní rok nejpozději do konce čer-
vence. O všem budete předem informováni 
na webu obce www.psary.cz/neformalko.

HLEDÁME NOVÉ LEKTORY
Stále hledáme nové lektory např. na lezeckou 
stěnu, do dílniček, lektory pohybových aktivit 
pro děti všech věkových kategorií, kteří mají 
chuť a talent předávat své zkušenosti ostat-
ním. V  případě vašeho zájmu se nám nevá-
hejte ozvat na neformalko@psary.cz.

TÝDENNÍ VZDĚLÁVACÍ 
PROJEKT
Mgr. Hana Schildhabel

KUŘÁTKA V NAŠÍ ŠKOLCE – 
NA ŠTĚDŘÍKU I NA NÁVSI
Pozorování líhnutí kuřat byl pro děti silný 
zážitek. Neuvěřitelný proces zrození kuřátek 
v umělé líhni prožívali ve školce snad všich-
ni. Děti trpělivě a dlouho pozorovaly, jak se 
objevuje první prasklinka, malá dírka, potom 
větší, až se vyklubala mokrá a „pomačkaná“ 
kuřátka. Rychle se však osušila a  staly se 
z  nich roztomilé kuličky s  černýma očima 
a drobným zobáčkem.

Na Štědříku se z pěti vajíček podařilo vylíh-
nout všem kuřátkům. Na Návsi čtyřem.

Děti si je mohou i opatrně pochovat. Pak se 
vrací pod „umělou kvočnu“, kde jim je teplíč-
ko a kde si mohou odpočinout. Líhnutí ku-
řátek bylo ve třídách doplněno tematickými 

činnostmi, jako například dramatizací po-
hádky „O slepičce a kohoutkovi“, výtvarnou 
činností apod. Po celý týden kuřátky žila celá 
školka. Přináší nám mnoho radosti.

PŘÍNOS PROJEKTU
Týdenní projekt „líhnutí kuřat“ přímo u nás 
ve školce byl pro děti mimořádným zážitkem, 
velmi vzrušujícím a  vzdělávacím zároveň. 
Pomáhá dětem lépe porozumět životnímu 
cyklu zvířat a  získat respekt k  jejich poho-
dě a potřebám. Je to také příležitost pro děti 
naučit se odpovědnosti a péči o živé tvory. 
Program líhnutí kuřat je v souladu s RVP PV, 
kde je kladen důraz na prožitkové učení.
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ROK VE ŠKOLCE
Dana Kristen
Jak všichni víme, školní rok začíná v září. První 
školní den letos připadl na  pondělí 4. září 
a skončil v pátek 28. června. Během uplynu-
lých deseti měsíců se očekávané stalo skut-
kem. Po adaptačním měsíci září, které bylo 
především pro nejmladší děti v mnoha ohle-
dech náročné, jsme se mohli pustit do prá-
ce. Pomyslnou berličkou nám byla jednotlivá 
roční období. Podzim nám nabídl celou šká-
lu činností od pouštění draků po práci s ba-
revným listím, ale také účastí na  Dýňobraní. 
Předškoláci si připravili vystoupení u příleži-
tosti Svatováclavských slavností a  obohatili 
tak pestrý program pořádaný naší obcí. 

Příprava na nejkrásnější svátky v roce se nes-
la v duchu vyrábění, dílniček s  rodiči, zpěvu 
koled a vystoupení všech tříd na dolnojirčan-
ské návsi u příležitosti Adventních trhů. Zima 
byla dlouhá, alespoň se nám to tak zdálo, ale 
ani v tomto období nebyla nouze o zajímavé 
činnosti a projekty. V průběhu ledna a února 
nám zimní aktivity zpestřilo bruslení na mo-
bilním kluzišti. Jaro nás přivítalo s otevřenou 
náručí a o nápady na aktivity nebyla nouze. 

Příprava na velikonoční svátky byla náročná. 
Vyrábění a  tvoření bylo na denním pořádku. 
V  rámci přátelského sousedského setkání 
jsme připravili na dolnojirčanské návsi dílnič-
ky, tentokrát s velikonočními polotovary k do-
tvoření, a potěšili tak školkové i školní děti. 

Jak na podzim, tak na  jaře jsme navštěvova-
li solnou jeskyni Herink, předškoláci jezdili 

na plavání. V závěru školního roku jsme si užili 
mimo jiné vystoupení v rámci Májových slav-
ností, Zahradní slavnost ke Dni rodiny, týden-
ní projekt Líhneme ve školce, Den dětí, výlet 
do Košátek a  rozloučení s předškoláky, kteří 
na rozdíl od mladších dětí ve školce i přespali. 

Také nás měsíc co měsíc navštívilo divadlo 
s nějakou hezkou pohádkou nebo zajímavým 
vzdělávacím programem. 

Po hlavních prázdninách se budeme těšit 
na  nově přijaté děti a  nový školní rok, kte-
rý jak dětem, tak pedagogům jistě přinese 
spoustu dalších nevšedních zážitků.

NÁVRAT DO MINULOSTI
Monika Mrkvová

Jako každý rok, i letos jsme se s dětmi účast-
nili vystoupení při příležitosti májových 
slavností na návsi v Dolních Jirčanech.

Paní učitelky si se svými kmenovými třídami 
nachystaly nádherná pásma, kde vystoupily 
děti nejmenší a následně děti předškolního 
věku. Bylo mi ctí a potěšením být součástí 
vystoupení naší třídy Lištiček.

Letos jsme si nachystali program, kte-
rý byl tematicky zaměřený v  retro stylu. 
Je to milá povinnost, neboť je to posled-
ní školkové vystoupení před nástupem do 
školních lavic. Proto vnímáme, že by mělo 
být pro děti a  rodinnou přízeň výjimečné 
a nezapomenutelné.

Ponořili jsme se do dob našich babiček 
a  dědečků, jejich prvních lásek, „elpíček“ 

roztrhaných jeansů a cinkání céček. Díky mi-
mořádné spolupráci rodičů děti oblékly ori-
ginální retro oblečení, které tak mohlo pod-
trhnout celou atmosféru vystoupení. Tímto 
jim patří naše veliké poděkování. Mohli jsme 
si poslechnout průřez známých retro hitů 80. 
a 90. let a  shlédnout taneční a dramatické 
vystoupení dětí.

Jsem velice vděčná, že děti nácvik bavil, že 
to dělaly srdcem a s chutí. Vidět po vystou-
pení dojaté tváře rodičů, babiček a strýčků, 
úsměvy štastných dětí, je přesně důvodem, 
proč člověk dělá svou práci rád.

Kdo ví, třeba se jim záznam ze školkového 
vystoupení bude jednou přehrávat na plát-
ně jejich svateb.

Závěrem chci poděkovat dětem. Bez vás, vaší 
píle, odhodlání a talentu, by zůstaly kapes-
níky suché!

Čalounictví

Future of your furniture. Budoucnost Vašeho nábytku.

Kristýna Bímanová
tel.: 607 482 117

www.calounictvi-bimanova.cz

www.zlouky.cz, mobil: 602 685 038

PRODEJ ČERSTVÝCH VAJEC 
PŘÍMO OD FARMÁŘE
Přijdtě si koupit čerstvá farmářská 
vejce z volného výběhu i v bio kvalitě 
do naší prodejny a vvýrobny v Dobřejovicích.

Prodej po 30 ks, velikost M a L

Kdy: po-pá 9-17 hodin, so 9-12 hodin

Kde: U Zámku 218, Dobřejovice

Vejce za od 7 Kč / ks

Zápis do dětských skupin 
proběhne od 15. 6. do 15. 7. 

online na stránkách 
obce www.psary.cz.
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CESTA ČASEM
Karolína Bukovská
Vymyslet zajímavý projekt pro předškolní 
děti není vždy jednoduché. O to větší radost 
je, když se trefíte doslova do černého. A to 
se povedlo ve třídách Žabiček a Rybiček díky 
měsíčnímu projektu s názvem „Cesta časem“.

Celý projekt byl rozdělen na čtyři části. První 
část „Vesmírné putování“ nás zavedla do 
prvopočátků vzniku vesmíru a naší planety 
Země. Děti zjistily, že díky svému umístění ve 
vesmíru měla naše planeta jedinečné pod-
mínky pro vznik života.

O vývoji vzniku života na Zemi pojednávala 
druhá část projektu „Po stopách dinosaurů“, 
kdy jsme se soustředili právě na  tyto veli-
kány. Děti měly možnost prozkoumat dino-
saury nejen díky encyklopediím, ale také dí-
ky modelům koster, rentgenovým snímkům 
a postavičkám dinosaurů. Vyzkoušely si také 
práci paleontologů a zvládly sestavit kostru 
nového druhu dinosaura.

Mrknutím oka jsme zdolali několik milio-
nů let a přenesli se do dob lovců mamutů. 
Povídali jsme si o tom, jak tito lidé žili, čím se 
živili a  jak vypadalo jejich obydlí. Pravěkou 
vesnici jsme si vyrobili z přírodnin a dokázali 
jsme dokonce vyrobit již primitivní přístře-
šek. Část života jsme ale ještě trávili v jesky-
ni, kterou jsme si vyzdobili kresbami mamu-
tů, na jejichž lov jsme se nakonec i vydali.

Poslední část nesla název „Ze starých leto-
pisů“ a zanesla nás do středověku v českých 
zemích. Základní znalosti jsme byli načerpat 
v  knihovně, kde jsme se neprobírali stohy 
dějepisných knih, ale využili jsme pověsti. 
Vzali jsme to pěkně od začátku — příchodu 
praotce Čecha do naší malé kotliny. Zaujala 
nás pověst o  silákovi Bivojovi a  nemohli 
jsme vynechat Karla IV., který se nesmaza-
telně zapsal do našich dějin. Zajímavou po-
stavou byl Golem, kterého jsme si vymode-
lovali z modelíny. Protože jsme ale věděli, co 
dokázal natropit, když byl probuzen, nechali 
jsme ho raději spát.

Projekt „Cesta časem“ byl zábavný nejen pro 
děti, ale i  pro paní učitelky. Získal tak své 
pevné místo v  našem vzdělávacím plánu 
a budeme s ním počítat i do budoucna.

BAREVNÝ TÝDEN 
NA ŠTĚDŘÍKU
Mgr. Hana Schildhabel
Do akce se zapojili všichni. Děti, pedagogové 
i provozní pracovníci.

BAREVNÉ DNY VE TŘÍDĚ OPIČEK
MODRÝ den. MODRÁ JE DOBRÁ

Modrá je i barva vody. Vydali jsme se k míst-
nímu potoku, abychom mu případně po-
mohli od nečistot.

ČERVENÝ den. ČERVENÁM SE ČERVENÁM

Děti vyprávěly příběh o  Červené Karkulce 
tak, jak se stal. Pěkně po pořádku. Zdánlivě 
jednoduchý úkol jim dal docela zabrat.

ŽLUTÝ den. POZDRAV SLUNCI

Seznámili jsme se se světem jógy, který je 
plný zábavy, fantazie, radosti a smíchu.

BÍLÝ den. NEPOPSANÝ

v našem případě NePOKReSLeNÝ LIST PAPÍRU

ZELENÝ den. KOMU SE NELENÍ, TOMU SE 
ZELENÍ

Zaměřili jsme se na  náš školní záhonek. 
Zasadili jsme do něj cibuli a česnek. Fazole 
a hrách čekají na vyklíčení ve sklenicích.
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Kdo byl Karel Čapek

Úvodník O historii knih
Ahoj všem, 

moc rád vás opět vítám u psárské 
redakce Psina. Můžete se těšit 
na velmi zajímavou historii knih 
nebo historii papíru. Po historii 
psacích potřeb z minulého čísla 
to bude další velmi zajímavý člá-
nek.

Dále si můžete přečíst příběh 
Karla Čapka, autora Dášeňky a 
spousty dalších knih a divadel-
ních her a rovněž velkého přítele 
prvního československého prezi-
denta TGM.

A rád bych vám také doporučil si 
přečíst článek o robotických ná-
hradách těla. Jestli nevíte, o co se 
jedná, tak neváhejte a běžte si to 
přečíst. 

A také vám přeji super prázdniny, 
ať už pojedete kamkoliv. Pokud 
máš zájem se připojit do našeho 
novinářského týmu, můžeš se k 
nám od září přijít podívat a zkusit 
si to.

David Jelínek  

Ústní podání je nejstarší způsob 
rozšiřování zpráv a příběhů. Po za-
vedení písma v starověkých civili-
zacích byly informace zapisovány 
na hliněné destičky, papyrus nebo 
pergamenové svitky. V té době 
se objevovaly první knihovny pro 
jejich skladování. Pergamenové 
svitky byly potom postupně na-
hrazovány kodexem, což je sváza-
ná kniha se stránkami a hřbetem, 
tedy forma většiny knih dodnes. 
Pro svitky byl nejčastěji používán 
papyrus, pro kodexy pergamen. 
Ten byl ve 14. století v Evropě na-
hrazen lacinějším papírem půvo-
dem z Číny. Před objevem knihtis-
ku a zavedením tiskařského listu 
byly všechny knihy psány ručně. To 
je také činilo drahými a vzácnými. 
V raném středověku si knihy moh-
la dovolit jen církev, univerzity a 
bohatí lidé. V polovině 15. století 
začaly být knihy v západní Evro-
pě vyráběny blokovým tiskem. 
Při blokovém tisku byl obrysový 
obraz celé stránky vyřezán ze dře-
va. Výroba celé knihy byl ale stále 
náročný proces, který vyžadoval 

ručně řezanou desku pro každou 
stránku. Dřevěné desky také ne-
byly velmi trvanlivé a snadno se 
opotřebovaly nebo poškodily. 
Když Johann Gutenberg v 15. sto-
letí zavedl knihtisk s kovovými po-
hyblivými literami, (což může být 
písmeno nebo písmenový znak z 
konkrétní abecedy,) knihy začaly 
být levnější a široce dostupné. Od-

haduje se, že před objevem tiskař-
ského lisu bylo v Evropě vytvořeno 
ročně jen asi 1000 různých knih. 
Knihtisk představoval radikální 
změnu, kdy mohly být najednou 
vytištěny statisíce exemplářů jed-
né knihy. Robert Ivanović 

Ahoj, zde se dočtete něco o živo-
tě Karla Čapka, kterého nejspíše 
znáte jako autora Dášeňky. Po pře-
čtení tohoto článku už toho o něm 
budete vědět víc. Narodil se 9. 1. 
1890 ve městě Malé Svatoňovice, 
tehdy ještě v Rakousku-Uhersku. 
V dětství se přestěhoval se svým 
bratrem Josefem, matkou a tetou 
do Úpic. Potom, co začal chodit na 
střední školu v Hradci Králové, vy-
hodili ho za zakládání protirakous-

kého spolku. Musel tedy přestou-
pit do Brna a pak do Prahy. Během 
studia se stihl podívat do Paříže a 
Berlína, ale ke slávě, kterou poz-
ději získal, měl ještě daleko. V roce 
1921 nastupuje do novinářské re-
dakce Lidové noviny, kde zůstane 
do konce svého života. Ve volném 
čase psal divadelní hry. Díky nim 
sám režíroval ve Vinohradském 
divadle. Když se představila hra 
R.U.R., proslavila se po celém svě-

tě. Kromě toho se zde poprvé 
ukázalo slovo robot. Čapek se stal 
celosvětově slavný, ale potom, co 
se všichni dozvěděli o Mnichov-
ské dohodě, Čapek se rozhodl být 
proti. To mu tehdy trochu zkazilo 
pověst, ale nenechal se tím zasta-
vit. Dále pokračoval ve své kariéře, 
dokud nedostal zápal plic. Dne 25. 
12. 1938 ve věku 48 let zemřel na 
již zminěný zápal plic. Na jeho po-
hřeb přišla řada lidí. David Jelínek
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Historie papíru
Ahoj, vítejte u dalšího dílu naší 
mini série! Kdo si četl první díl, tak 
ví, že jsem vám tento článek slíbila. 
A jestli je mezi vámi někdo, kdo ten 
článek nečetl, tak si ho určitě pře-
čtěte! Je to vlastně o historii psa-
cích potřeb a přesně takhle se i ten 
text jmenuje. Začalo to kdysi dáv-
no uhlem a dnes se píše převážně 
gumovacím perem. Samozřejmě 
toho bylo ale mnohem více. Teď už 
ale zpět sem. 

Představte si, že jste se ocitli upro-
střed jeskyně v hodně dávné době. 
Konkrétně v pravěku, který tu byl 
před 3 milionů let př.n.l. To lidé 
nebo spíše pralidé neměli na co 
psát. Neměli žádný papír ani nic 
takového, měli jen jeskynní stěny, 
na které kreslili různá zvířata atd. 
Napadla mě otázka, proč vlastně 
na takové stěny kreslili? To si tu 

hned zodpovíme. Jeskynní malby 
neměli zobrazovat reálný svět, ale 
vidění pravěkých lidí v jiném vědo-
mí, které bylo způsobeno delším 
pobytem ve tmě hluboké jeskyně. 
Tyto vidiny měly pro tehdejšího 
člověka velký citový význam. Proto 
byly malovány na zdi. Právě takhle 
vznikly jeskynní malby. Dále se do-
staneme o dlouhou dobu později. 
V této době se užíval papyrus a vy-
ráběl se v Egyptě. Proces práce byl 
docela složitý a postupovalo se u 
něj nějak takto: 

Nejdříve se začalo tak, že se ty-
picky trojhranná stébla šáchoru 
zbavila svrchní zelené vrstvy. Tím 
zbyla bílá dřeň, která je známá 
tak, že vyplňuje stonek. Ta stébla 
se následně podélně rozřezala na 

tenké plátky. Proužky se namáčely 
na delší dobu do vody, aby změk-
ly – samotná dřeň šáchoru (což je 
průřez rostlinkou). Dřeň šáchoru je 
křehká, snadno se láme. Ve vodě 
se dřeň máčela cca 6 dní, ale pro 
výrobu světlého 12 dnů, když měl 
být výsledkem tmavě hnědý papy-
rus. Poté se proužky (např. palič-
kou) jemně zpracovaly a válečkem 
slisovaly, aby byly ploché. Násled-
ně se rovnaly těsně vedle sebe, 
nebo s malým překryvem na rov-
ný podklad. Na ně se napříč kladla 
další vrstva. Takových vrstev moh-
lo být několik, podle toho, jak měl 
být list papíru silný. Obvykle byly 
vrstvy dvě. Výsledné plátky, které 
byly příčně seřazené, byly vloženy 
na několik dnů pod mechanický 
lis, kde se zároveň několik dní (cca. 
6 dní) sušily. Dlouhodobé stlače-
ní způsobilo, že jednotlivé vrstvy 
plátků k sobě přilnuly natolik, že 
po vytažení z lisu držely vcelku. 
Nakonec výrobce zarovnal hrubý 
povrch a případně ořezal nerovné 
okraje. Jednotlivé listy papyrusu se 
za sebe lepily škrobovou kaší, tak-
že mohl vzniknout i několik metrů 
dlouhý svitek.

Tak, teď už víte, jak se vyráběl pa-
pyrus. Jenže kde se na něj psalo 
a je nějaký dochovaný? I když se 
používal snad všude (v době, kdy 
tu byl starověk), dochovaly se jen 
tam, kde je suché klima. Dnes 
je můžeme spatřit v Německu v 
knihovně Lipské univerzity. 

Nyní se budeme bavit o perga-

menu, který se začal používat cca 
v roce 197 - 159 let př.n.l. Byl to 
tedy předchůdce papíru a vyráběl 
se tak, že: Nejdříve musíme kůži 
zbavit všech chlupů, protože per-
gamen je vytvořen z oslů nebo 
vepřů. Chlupů se kůže zbaví po-
mocí loužení ve vápenném mléce 
po dobu 7–14 dní a poté se kůže 
vyčistí. Čistá kůže se napne na rám 
a nechá uschnout. Následně se 
zdrsní pemzou  (pemza je vyvře-
lá hornina, která svou strukturou 
dokáže snížit okolní teplotu a tlak 
v okamžiku, kdy je hornina ze sop-
ky vyvržena do vzduchu nebo do 
vody) a potírá se olověnou nebo 
zinkovou bělobou rozdělanou v 
oleji. Po zaschnutí nátěru se hladí 
a leští. 

Nerada to opkauji, ale opět se 
přesuneme o nějakou dobu dál. 
Konkrétně do Číny, která ve 3. tisí-
ciletí vynalezla papír. Ten zná dnes 
úplně každý. Já vám ale objasním 
jeho výrobu. 

Papíry jsou vyrobeny ze zpracova-
ných dřevěných třísek. Během fáze 
vaření se dřevná buničina ošetří 
činidly, jako jsou barviva, nebo 
bělidla, aby buničina  získala po-
třebnou pevnost. Výrobci také při-
dávají do vznikající buničiny škrob, 
který pomáhá ztuhnout a zpevnit 
listy. Po vysušení a vytvarování 
jsou listy řezány na libovolný poža-
dovaný formát papíru. 

Tak teď už víte na co lidé psali i 
čím psali. Doufám, že se vám tahle 
mini série líbila! 

Barbara Ivanović 
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Trocha historieRobotické náhrady těla
Co si představíte, když se řekne 
slovo protéza? Většina si určitě 
představí háky místo rukou a dře-
věné nohy, bez kterých se neobe-
jde žádný filmový pirát, nebo si 
představíte futuristicky vypadající 
robotické ruce, nohy a oči jakoby 
vytržené ze sci-fi trháku. Ale ať si 
představíte to první, nebo to dru-
hé, máte dobrou představu. Proté-
zy se využívají po dlouhá staletí a i 
dnes jsou způsobem, jak usnadnit 
život lidem, kteří přišli o nějakou 
část těla, kterou k životu  nutně 
potřebují. No a právě o protézách 
se budeme dnes bavit. Podíváme 
se na jejich dlouhou historii a blíz-
kou budoucnost a také si vysvětlí-
me, jak fungují, co všechno můžou 
nahradit a kdo to jsou kyborgové. 
Já už nebudu zdržovat a pojďme 
se vrhnout na článek.

Co to je protéza?
Protéza je umělá náhrada ztracené 
části lidského těla. Existuje velké 
množství protéz, které nahrazují 
různé části těla. Vyražené nebo 
zkažené zuby se nahrazují zubní-
mi protézami vyrobenými z plastu 
nebo kovu. Dříve se protézy zubů 
vyráběly ze zinku, díky čemuž tyto 
protézy ve tmě svítily zeleným 
světlem. Starší lidé většinou mívají 
protézy čelisti, které jim nahrazují 
již vypadlé zuby. Asi nejznáměj-

ším druhem protézy jsou protézy 
rukou a nohou, které usnadňují 
život lidem, kteří o tyto části těla 
přišli při úrazu, nebo se bez nich 
narodili.

Existují také kosmetické protézy, 
tedy skleněné oči, plastové nosy, 
polystyrenové brady a umělé kní-
ry a narozdíl od ostatních protéz 
mají jen zakrývat rány a jizvy, aby 
člověk vypadal hezky. A nakonec 
tu máme protézy lebečních kostí 
z titanové oceli, které se využívají 
při kritických zlomeninách na hla-
vě, kdy dojde k úplnému rozdrcení 
jakési části lebky a hrozí tak nebez-
pečí poranění mozku.

Jak fungují protézy:
Jak jste se už dozvěděli, druhů 
protéz je spousta a každý druh 
funguje jinak. Nejjednodušší jsou 
kosmetické protézy, protézy čelis-
ti, zubů a lebky, protože aby plnily 
svoji funkci, nepotřebují žádnou 
techniku. Složitější jsou tahové 
protézy končetin, které se pohy-
bují pomocí systému lanek připo-
jenému k předloktí, rameni nebo 
hrudníku člověka. A nakonec tu 
máme robotické protézy, které s 
pomocí senzorů přijímají signály 
z mozku, které přijímají z konečků 
nervů, které zbyly pacientovi po 
jeho původní končetině a podle 
toho pohybují končetinou. Někteří 
lidé s robotickými protézami si ří-
kají kyborgové.

Kdo jsou kyborgové:
Většina lidí si při vyslovení slova 
kyborg vybaví hlavně sci-fi  filmy 
a literaturu. A skutečně, kyborgů 
je ve sci-fi opravdu hodně, napří-
klad Darth Vader a Generál Grie-
vous ze Star Wars, Robocop ze 
stejnojmenného filmu, Cyborg z 
komiksů a filmů od nakladatelství 
DC, Nebula z Marvelu, Franky z ja-
ponského anime One Piece, nebo 
třeba Vincenc a spol. z našeho 
nového komiksu. Ano, po dlouhá 
léta byli kyborgové pouhým vý-
myslem, ale ve 21. století se stávají 
realitou. Za prvního kyborga na 
světě se považuje britský umělec 
Neil Harbisson, který už od dětství 
trpěl barvoslepostí, tedy jeho oči 
nebyly schopné vidět barvy. Neil 
tento problém vyřešil pomocí pří-
stroje, který si nechal implantovat 
do mozku a který funguje tak, že 
s pomocí senzoru, který vnímá 
barvy, vysílá signály přes drát do 

mozku, který barvu vymění za 
zvuk. Takže Neil v podstatě dokáže 
slyšet barvy. Další slavný kyborg 
je též Angličan Kevin Warwick, vě-
dec a vysokoškolský učitel, který si 
nechal implantovat několik vysíla-
čů, díky kterým dokáže na dálku 
ovládat přístroje řízené počítačem, 
jako automatické dveře, osvětlení 
topení atd. 

Budoucnost protéz a ky-
borgů:

Jak bude vypadat budoucnost 
protéz a kyborgů se můžeme jen 
dohadovat. Kdo ví, možná v bu-
doucnosti budou vědci schopni 
nahradit celé tělo kromě mozku, 
možná, že se všichni lidi najednou 
stanou kyborgy a tak dále. Ano, 
těch vizí je opravdu spousta, ale co 
bude v budoucnosti nemůžeme 
vědět přesně. Zbývá tedy jen dou-
fat v to nejlepší.

Poučení:
A nakonec malé poučení. Lidé s 
protézami jsou pořád lidi, kteří za 
své zranění většinou nemůžou a je 
naprosto nepřístupné se jim za to 
posmívat nebo je šikanovat. Když 
někoho takového znáte, radši se 
ho zbytečně neptejte, jak ke své-
mu zranění přišel, mohlo by ho to 
urazit. Samotní lidé s protézou se 
někdy cítí špatně za své zranění 
a je pro ně obzvlášť nepříjemné, 
když na ně někdo ukazuje prstem. 
Ano, vím, že je to dost neobvyklé 
vidět někoho s robotickou rukou 
nebo nohou na ulici, ale i přesto si 
tito lidé nezaslouží být za to odsu-
zováni. 

Mark Sonin

Psina
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DOMÁCÍ NEHODA
14. března v  nočních hodinách poskytla 
hlídka MP Jesenice pomoc ženě, která doma 
upadla na  podlahu a  nemohla sama vstát. 
Strážníci po příjezdu na  místo ženu zved-
li a  poskytli jí potřebnou pomoc. Při pádu 
žena neutrpěla žádná viditelná poranění. 
Odbornou lékařskou péči odmítla.
ZABĚHNUTÝ PES
17. března v odpoledních hodinách převza-
la hlídka MP Jesenice nalezeného psa, který 
se volně pohyboval v ulici Sportovní, Psáry. 
Pejska se podařilo pomocí čtečky čipů iden-
tifikovat a později zjistit i kontaktovat maji-
tele. Ten si jej po projednání celé věci pře-
vzal do své péče.
ZADRŽENÍ OSOB
2. dubna ve večerních hodinách poskytla 
hlídka MP Jesenice součinnost hlídce PČR 
Jílové u Prahy při transportu a  střežení za-
držených osob, které se protiprávně zdržo-
valy v prostoru jedné z chat v místní chato-
vé oblasti. Zadržené osoby byly převezeny 
na OOPČR Jílové u Prahy k dalšímu šetření.
ODSTAVENÝ VRAK
4. dubna v  odpoledních hodinách přija-
la hlídka MP Jesenice oznámení, týkající se 
dlouhodobě zaparkovaného osobního auto-
mobilu bez umístěných registračních značek 
v  ulici Nad Nádržkou, kde ztěžoval průjezd 
ostatních vozidel. Strážníci na  místě zjistili 
provozovatele automobilu, který měl v  re-
gistru vozidel uvedenu adresu mimo tento 
katastr. Proto byl vyrozuměn, aby vozidlo 
z komunikace odstranil. Celá věc byla řešena 
dle příslušného zákona.
KONZUMACE ALKOHOLU
9. dubna v odpoledních hodinách vyjížděla 
hlídka MP Jesenice společně s hlídkou PČR 

Jílové u Prahy do ulice Na Návsi, kde mělo 
dojít ke konfliktu mezi osobami, které i přes 
platnost OZV konzumovaly alkoholické ná-
poje před prodejnou potravin. Po příjezdu 
strážníků a policistů zde k žádnému konflik-
tu nedocházelo, proto po ztotožnění všech 
přítomných osob a provedení dalších zákon-
ných úkonů, bylo porušení vyhlášky projed-
náno s hříšníky na místě dle zákona.
PODNAPILÝ
10. dubna v dopoledních hodinách vyjíždě-
la hlídka MP do sídliště Štedřík, kde se před 
bytovým domem nacházel muž, který při 
návratu domů z restaurace posilněn alkoho-
lem nezvládl svou motoriku a upadl na zem. 
Přivolaní strážníci zjistili, že muž neutrpěl 
při pádu na  zem žádné vážné zranění, ale 
pouze několik oděrek, které si nechtěl ne-
chat ošetřit. Nabízenou odbornou lékařskou 
pomoc odmítl. Po provedení nezbytných 
úkonů strážníci telefonicky kontaktovali je-
ho známého a ten jej na místě vyzvedl a do-
provodil domů.
KONFLIKT OSOB
5. května v odpoledních hodinách vyjížděla 
hlídka MP Jesenice společně s hlídkou PČR 
Jílové u  Prahy do ulice U  Nádržky, kde do-
šlo k potyčce několika osob, které se dosta-
ly do sporu v blízkosti místní vodní nádrže. 
V době příjezdu obou hlídek byl již konflikt 
ukončen. Strážníci poskytli policistům sou-
činnost při provádění potřebných zákon-
ných úkonů a celou věc si poté převzala po-
licie k dořešení.
PARKOVÁNÍ V ZASTÁVCE AUTOBUSU
6. května na  svou neohleduplnost a  nere-
spektování zákona doplatil řidič osobního 
automobilu, který v  ranních hodinách za-
parkoval své vozidlo v prostoru autobusové 

MĚSTSKÁ POLICIE JESENICE

VÝBĚR Z UDÁLOSTÍ MP JESENICE
za období od poloviny března do poloviny května
Jiří Michna DiS, zástupce vedoucího Městské policie Jesenice

ZMĚNY V DOTA-
CÍCH NA OPRAVY 
DOMŮ
Ing. Helena Leštinová Nedvědová, Ph.D.

DOTAČNÍ PROGRAM OPRAV 
DŮM PO BABIČCE
Od června 2024 se zmírní podmínky pro ža-
datele o  příspěvek a  nově můžete vlastnit 
nejen nemovitost, na kterou žádáte o dotaci, 
ale i  jednu další stavbu určenou k bydlení, 
případně podíl na takové nemovitosti.

Touto změnou dosáhnou na dotaci i rodiny, 
které vlastní např. podíl na jiné nemovitosti 

z dědictví a dosud jim právě tato skutečnost 
neumožňovala o dotaci žádat.

NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT
Změny doznal i tento dotační program, a to 
ve výši dotace, kdy lze na  zateplení žádat 
o 100.000 Kč více, tedy až 250.000 Kč. Celou 
tuto částku můžete použít na zateplení.

Naopak na solární ohřev vody dotace kles-
ne na 50.000 Kč se stávajícím bojlerem resp. 
na 70.000 Kč s novým bojlerem.

A  připomínáme: stavební spořitelny mají 
v nabídce zvýhodněné úvěry pro kombinace 
s  dotacemi, kde lze získat úrokovou sazbu 
krásných 3,45 %.

zastávky v ulici Jílovská. Tím zde zkompliko-
val dopravní situaci. Přivolaná hlídka stráž-
níků na  místě nezjistila řidiče, který zde 
vozidlo zaparkoval, proto umístili za stěrač 
čelního skla tohoto vozu upozornění pro ne-
přítomnou osobu podezřelou ze spáchání 
přestupku a událost zdokumentovali.
PARKOVÁNÍ NA ZÁKAZU ZASTAVENÍ
11. května bezohlednost řidiče osobní-
ho automobilu, který zaparkoval za místní 

restaurací v ulici Hlavní svůj vůz, překvapi-
la jak pořadatele, tak i  samotné strážníky. 
Jednalo se totiž o místo, které bylo viditelně 
označeno dopravní značkou Zákaz zastave-
ní kvůli obcí Psáry pořádané akci „Májové 
slavnosti“. Hlídka MP Jesenice zjistila tohoto 
provozovatele vozidla, ale nepodařilo se jej 
na adrese bydliště zkontaktovat. Mezitím vo-
zidlo z místa někdo přeparkoval. Přestupek 
byl zdokumentován a bude postoupen pří-
slušnému správnímu orgánu k projednání.
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ZAHÁJENÍ RYBÁŘSKÉ 
SEZÓNY NA NÁDRŽCE
Láďa Jašinský
V sobotu 4. května se na Nádržce v Psárech 
konalo zahájení rybářské sezóny pořáda-
né Klubem přátel RS Jikra Psáry. Klub vznikl 
po revitalizaci rybníka Nádržka v  roce 2019 
a  navazuje na  činnost Rybářského spol-
ku Jikra Psáry založeného v  roce 1968. Se 
svolením zastupitelstva obce byl rybník za 
finanční podpory nadšených rybářů zaryb-
něn. Přibylo i několik laviček a dva můstky. 
Hlavním cílem bylo pokračovat tradici našich 
dědů a  otců, kteří Nádržku ke své činnosti 
využívali, umožnit rybářům seniorům pose-
dět s kamarády a udicí u rybníka a zavzpo-
mínat na  časy, kdy ještě jezdívali na  řeky. 
Dále pak poskytnout dětem bez rybářského 
lístku možnost vyzkoušet si rybolov a trávit 
volný čas v  přírodě spolu s  rodiči. A  v ne-
poslední řadě rozšířit společenskou činnost 
v obci organizací neformálních sousedských 
posezení u Nádržky.

Celodenní akce začala v 8 hodin soutěží dětí. 
Devět týmů tvořených dětmi s doprovodem 
dospělé osoby soutěžilo ve dvou věkových 
kategoriích o  největší celkový součet dé-
lek vylovených ryb a  samostatně o  pohár 
„Největší vylovený kapr“. V  průběhu soutě-
že naši polní kuchaři a  grilaři připravovali 
pohoštění. Soutěžící si pochutnali na párku 
v rohlíku, ovoci, sladkostech a nechyběl ani 

nanuk. Pro dospělé na ohništi bublal kotlí-
kový guláš, grilovaly se klobásy, smažily se 
kapří kousky v  trojobale a  nechyběly kapří 
škvarky. To vše bylo možno zapít točeným 
Kozlem a  nealkoholickými nápoji. Během 
dopoledne soutěžící vylovili 4 kapry, 3 plo-
tice a 2 líny. Porybný spolu s paní starostkou 
obce předali vítězům tradiční medaile, di-
plomy a ceny. Zkrátka nepřišli ani soutěžící, 
kterým se nedařilo. Za účast dostali „bram-
borové“ medaile a tašku s dárky od vedení 
obce.

Po vyhlášení výsledků byla oficiálně zahá-
jena letošní sezóna, na kterou byla Nádržka 
začátkem března doplněna o  200 kg kaprů 
velikosti 40–60 cm. V rybníku jsou v součas-
né době kapři, amuři, candáti, okouni, líni, 
perlíni a plotice. Zaznamenán byl nežádoucí 
výskyt dvou amerických sumečků. Pro zá-
jemce byly k dispozici povolenky na sezónu. 
Celkově dobrou atmosféru slunného odpo-
ledne podpořili naši heligonkáři a písničky 
s  kytarou. Nechyběly tradiční rybářské his-
torky a vzpomínání na členy RS Jikra Psáry, 
kteří již nejsou mezi námi. Vedení Klubu přá-
tel RS Jikra Psáry touto cestou děkuje všem 
za hojnou účast, drobným sponzorům a ve-
dení obce za podporu a držitelům povolenek 
hodně krásných úlovků. 

Informace o  historii a  současné činnosti 
klubu včetně fotografií, plánovaných akcích 
a pravidlech rybolovu na Nádržce jsou k dis-
pozici na nástěnce u rybníka.

Petrův zdar!
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ZLATÁ ÉRA 
FOTBALU 
V PSÁRECH
Martin Mangl
Dva postupy mezi středočeskou smetánku 
a zisk Poháru SKFS. 

Týden snů? Pro někoho dovolená v  ráji 
Karibiku, pro jiné dlouho plánovaná grilo-
vačka s  opravdovými přáteli. Pro fotbalový 
klub SK Rapid Psáry zase ten na  přelomu 
května a června. A to díky úspěchům na ze-
leném trávníku, které se zlatým písmem za-
psaly do historie klubu a které byly zaslou-
ženou odměnou za dlouhodobou koncepční 
práci.

Všechno odstartovali dorostenci, kteří si dí-
ky výhře 3:0 v  Sedlci nad domácím týmem 
sloučeným s tamější Jesenicí definitivně za-
jistili mistrovský titul ve své skupině I. A tří-
dy a postup do krajského přeboru.

„Jsme rádi, že jsme soutěž vyhráli již tři ko-
la před koncem ročníku. Od minulé sezony, 
kdy jsem s klukama začal pracovat, jsme ušli 
kus cesty. Nasbírali jsme spoustu zkušeností 
a hrajeme hezký fotbal, který klub odměnil 
tímto úspěchem,“ radoval se talentovaný tre-
nér psárských dorostenců Jan Kozel.

K utkání v Sedlci-Prčicích, jehož výsledek od-
špuntoval bujaré oslavy, se vyjádřil i brankář 
mužstva Jakub Dvořák. „Zápas hodnotím po-
zitivně. Zvládli jsme ho herně i  výsledkově. 
V některých momentech zápasu jsme se sice 
přizpůsobili soupeři, ale jinak jsme v utkání 
diktovali tempo a zaslouženě vyhráli. Tímto 
vítězstvím jsme si došli tři kola před koncem 
sezony pro náš cíl v podobě titulu a postupu, 
pro který jsme všichni šli od úplného úvodu. 
Postup je odměnou pro nás hráče i trenéra za 
odvedenou práci, do které všichni dali maxi-
mální úsilí. Jsem na náš tým hrdý, že jsme to 
dokázali a  přepsali historii našeho klubu,“ 

rozplýval se mladý gólman, který je ve svých 
šestnácti letech nejen oporou kategorie U19, 
ale také mužského béčka a pomalu, ale jistě 
nakoukává také do hlavního týmu.

A  právě ten prožívá neskutečné období, 
které v  posledních dnech okořenil dvěma 
fantastickými úspěchy. Nejprve v  domá-
cím prostředí před zraky 450 diváků po-
razil Poříčany jasně 3:0 a  oslavil vítězství 
v Poháru Středočeského fotbalového svazu 
(Pohár SKFS).

„Poříčany? To je soubor kvalitních a  vel-
mi dobře fyzicky připravených hráčů, kteří 
si v krajském přeboru již zajistili postup do 
divize. Do utkání jsme šli podle mého ná-
zoru dobře takticky připraveni. Věděli jsme 
o  kvalitách soupeře, především jsme měli 
dobře načtené jejich standardní situace, ze 
kterých dávají velkou část svých gólů. Byli 
jsme připraveni na jejich další silné stránky, 
jednoduché nákopy směrem dopředu se sbí-
háním bojovných a rychlých křídel, kvalitním 
sbíráním odražených míčů, agresivním pre-
sinkem. Přizpůsobili jsme tomu i  rozestave-
ní, kdy jsme z našeho tradičního útočnější-
ho stylu přešli na defenzivnější variantu se 
dvěma štítovými záložníky uprostřed hřiště. 
Naši hráči splnili do puntíku taktické poky-
ny, bojovali jako lvi a podle mne jsme soupe-
ře porazili zaslouženě,“ bilancoval pohárový 
triumf hlavní trenér áčka Psár Danilo Antič.

„Jsem na  své svěřence neskutečně pyšný 

a mám velikou radost z toho, že jsme vyvál-
čili pohár pro celou psárskou obec, která 
se příkladně stará o místní fotbal. Fanoušci 
z řad především místní mládeže dodali zápa-
su skvělou atmosféru a celkově si myslím, že 
se celá akce pořádání finále vyvedla a uzná-
ní zaslouží všichni, co se o to zasloužili,“ do-
plnil ještě.

Ale zisk krajského poháru nebyl pro Rapid 
konečnou. O prvním červnovém víkendu áč-
ko v  souboji dvou nejlepších týmů béčko-
vé skupiny I. A  třídy deklasovalo Hlízov 8:0 
a zajistilo si celkové prvenství, postup mezi 
elitu Středočeského kraje a kýžený double. 
„Zápas podle výsledku asi nemá cenu nijak 
složitě komentovat. Celý tým byl od středeč-
ního zisku poháru skvěle připravený a v po-
dobném rytmu makal i proti druhému celku 
tabulky. Vůbec jsme nespekulovali, zda nám 
stačí bod. Cíl byl jasný. Pokud chceme po-
stoupit, musíme porazit každého,“ vysvětlo-
val jeden z trenérů Psár Lukáš Debnár.

„A že to bylo takovým výsledkem? To je od-
měna pro všechny, co se o Psáry celou sezo-
nu pečlivě starali. Ale ten největší dík patří 
hráčům,“ dodal kouč, jenž ještě přiblížil, jak 
proběhne závěr sezony. „I s ohledem na stav 
hřiště po jeho vytížení pojedeme v  úspor-
nějším režimu. Nicméně škoda, že nám tato 

sezona končí, protože ve formě, kterou nyní 
hráči mají, prostě chcete pořád hrát a vyhrá-
vat. Ještě jednou díky všem. Nová sezona pro 
nás bude výzvou, které se nebojíme,“ uzavřel 
Lukáš Debnár.

Závěrem něco pro milovníky čísel. Dorostenci 
Rapidu v letošní sezoně odehráli čtyřiadva-
cet zápasů, z nichž hned dvaadvacetkrát do-
kázali zvítězit. Áčko v osmadvaceti soubojích 
v I. A třídě nebodovalo pouze třikrát (všech-
ny tři porážky přišly již na  podzim), navíc 
překonalo hranici sta nastřílených branek, 
což v dospělých soutěžích ve Středočeském 
kraji (krajský přebor, dvě skupiny I. A  třídy 
a pět skupin I. B třídy) nedokázal vůbec ni-
kdo. K tomu Rapid v krajském poháru, který 
ovládl, vyhrál všech pět svých duelů s celko-
vým skóre 27:4.

Skvělá práce!

Závěrem by výbor SK Rapid Psáry chtěl 
tímto poděkovat nejen hráčům, trenérovi, 
realizačnímu týmu, ale také OÚ Psáry, fa-
nouškům a  sponzorům, bez jejichž podpo-
ry by bylo těžké takových skvělých úspěchů 
dosáhnout.

Děkujeme, výbor SK Rapid Psáry

SPORT
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SPORT ACADEMY
Vít Voltr
Startují letní kempy Sport Academy. Na šip-
ky s  Adamem Gawlasem se mohu těšit 
i dospělí!

Školní rok a  s ním i  sezona kroužků Sport 
Academy je definitivně za námi. Rozloučili 
jsme se s ní zcela novým turnajem Floorball 
Academy Cup. Na něm jsme v neděli 23.  6. 
ve sportovní hale v Dolních Břežanech před-
stavili úplně nový play-off formát, který do 
všech zápasů přinesl ještě větší dávku napě-
tí a  touhy po vítězství. To nejdůležitější, co 
zdobí turnaje naší akademie, ale zůstalo za-
chováno. Všichni hráči a hráčky zápolili čest-
ně a den plný sportu si naplno užili. A o to 
nám jde především.

Letní prázdniny jsou pro naši akademii se-
zonou příměstských sportovních kempů. 
Na letošek jich chystáme rekordních devět. 
Hned tři florbalové proběhnou v  Říčanech, 
první s  tématem Olympiáda od 8. do 12. 7., 
druhý ponese téma Survivor a těšit se na něj 
můžete od 15. do 19. 7., poslední na  téma 
Ohnivý pohár připravujeme od 22. do 26. 7. 
Kromě florbalu se můžete těšit také na plno 
dalších sportů v tělocvičně i venku, návštěvu 
bazénu nebo výlet.

Dva kempy uspořádáme také v  Dolních 
Břežanech. Florbalový na  téma Kelti s  po-
dobným programem jako v Říčanech plánu-
jeme od 29. 7. do 2. 8. O týden dříve na stej-
ném místě proběhne sportovní kemp pro 
školky s  tématem Zvířecí říše. I  na něm si 
děti užijí spoustu pohybových aktivit.

V Modřanech potom plánujeme dva tématic-
ké kempy. Horolezecký s výletem na horole-
zeckou stěnu Smichoff a dvoudenním výjez-
dem na skály do Českého krasu s přespáním 
v teepee proběhne od 12. do 16. 8. Šipkařský 
kemp s nejlepším českým šipkařem Adamem 
Gawlasem plánujeme na 8.-12. července.

Šipky si ale s  Adamem Gawlasem budou 
moci vyzkoušet i šipkaři nad 15 let a dospě-
lí. V úterý 9. 7., středu 10. 7. a  čtvrtek 11. 7. 

vždy od 15.00  hod. připravujeme dvouho-
dinovou lekci šipek exclusive s  Adamem 
Gawlsem, na které účastníky zasvětí do ta-
jů hry šipek na  nejvyšší úrovni. Podrobné 
informace o  kempu i  lekcích pro dospě-
lé naleznete na  funacademy.cz/camp/
summer-camp-sipky.

Aby byl náš výčet kempů kompletní, musíme 
zmínit ještě Škvorec. V posledních dvou týd-
nech prázdnin se tam holky a kluci mohou 
těšit na  velkou dávku nejrůznějších spor-
tů a  her na  dvou turnusech Sport kempu 
Škvorec. Bonusem bude možnost přespání 
s táborákem a noční bojovkou.

Kompletní přehled všech kempů včet-
ně aktuál ně volných míst naleznete 
na  funacademy.cz/camp. Těšíme se na  vás 
i o prázdninách.

Od září se potom můžete těšit na  rozšíře-
ní sportů, se kterými jsme letos začali, do 
dalších lokalit. Jedná se například o  šipky, 
badminton, ale i mnohé další. S rozšířením 
portfolia našich kroužků se pojí i to, že shá-
níme nové trenéry. Pokud byste se chtěli při-
dat do našeho týmu a  máte chuť trénovat 
nějaký sport či vést některý z kroužků z na-
ší nabídky, ozvěte se nám na sekretariat@
funacademy.cz, podrobné informace o tom, 
koho hledáme, najdete na  funacademy.cz/
kariera.

FOTBALOVÉ TABULKY
Údaje jsou převzaty z webových stránek 
ČMFS k 16. 6. 2024.

A2B – I.A TŘÍDA – SKUPINA B 
— KRAJSKÝ PŘEBOR
Rk. Tým Záp. + 0 – Skóre Body

1. SK Rapid Psáry 30 23 4 3 111:30 73
2. FOTBAL HLÍZOV 30 18 7 5 60:38 61
3. FK Bohemia 

Poděbrady
30 17 7 6 71:49 58

4. SK Úvaly 30 13 7 10 50:53 46
5. Dolnobousovský SK 30 14 4 12 89:75 46
6. SK Slovan Poděbrady 30 13 6 11 62:49 45

7. TJ Slavoj Vrdy 30 14 2 14 56:63 44
8. FK PŠOVKA MĚLNÍK 30 12 6 12 50:54 42
9. Sokol Luštěnice 30 12 5 13 42:43 41

10. FC Horky 30 11 7 12 67:53 40
11. FK ČÁSLAV "B" 30 12 4 14 67:69 40
12. SK POLABAN Nymburk 30 10 7 13 46:46 37
13. SK Kosmonosy "B" 30 11 4 15 44:57 37
14. FK Slavoj St. Boleslav 30 10 3 17 74:95 33
15. SK Rejšice 30 6 8 16 48:70 26
16. TK Slovan Lysá n / L 30 3 1 26 28:121 10

Poslední zápas: Psáry — Úvaly 3 : 0

A2A – III. TŘÍDA – SKUPINA A — 
OKRESNÍ PŘEBOR
Rk. Tým Záp. + 0 – Skóre Body

1. TJ Jíloviště B 26 20 2 4 123:49 62
2. TJ Krňany 26 20 2 4 91:30 62
3. SK Slavia Jesenice B 26 16 2 8 92:48 50
4. SK Libeň 26 15 3 8 81:75 48
5. SK Vrané nad Vlt. 26 14 5 7 92:58 47
6. SK Rapid Psáry B 26 13 4 9 91:71 43
7. SK Olympie D. 

Břežany B
26 12 3 11 69:53 39

8. TJ Okrouhlo 26 10 5 11 62:65 35
9. SK Čechoslovan D. J. 26 10 4 12 53:63 34

10. SK Kazín B 26 10 2 14 66:87 32
11. Spartak Průhonice B 26 9 0 17 37:70 27
12. Sokol Zvole 26 6 3 17 43:82 21
13. FC Jílové B 26 5 2 19 34:92 17
14. SK Meteor Libeř 26 3 1 22 39:130 10

Poslední zápasy:  D. Jirčany — Libeř 8 : 1 
Průhonice B — Psáry B 1 : 5

ZÁVĚR SEZONY 
MLADŠÍCH ŽÁKŮ
Michaela Doležalová

Závěr sezony pro SK  Čechoslovan Dolní 
Jirčany dopadl na  výbornou. Úsilí trenérů 
a píle hráčů byly zúročeny a mladší žáci se 
stali celkovými vítězi ve své skupině bez ztrá-
ty bodů. Tento skvělý výsledek taky všichni 
náležitě oslavili. Rozlučka hráčů a  trenérů 
probíhala na hřišti domácího klubu, a to za 
velké podpory rodičů, kteří tvoří silnou fa-
nouškovskou základnu. Za jejich péči o naše 
„zlaté hochy“ jim patří velké díky. Největší 
poděkování patří samotným hráčům a jejich 
trenérům Amirovi a Petrovi. Všichni si vážíme 
i velké podpory klubu a děkujeme všem, kdo 
se na chodu a vedení podílí. Bez dobrého zá-
zemí by nebylo možné stoupat výš a mít vizi 
do dalších let a chuť posouvat se dál.

Děkujeme všem 
trenérům, dětem 

i rodičům za 
celoroční spolupráci 
a přejeme vám všem 

krásné prázdniny.
Výbor Sportovního 
klubu Čechoslovan 

Dolní Jirčany 
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PORUCHY VODOVODU A KANALIZACE
Technické služby Dolnobřežansko s. r. o.
605 255 145, 731 410 418 – dispečink
734 485 495 – zákaznické centrum
725 334 384 – NONSTOP – poruchy a havárie
svoz komunálního odpadu – hlášení závad:
psary.cz/hlaseni-zavad-odpady

ZÁVADY NA VEŘEJNÉM OSVĚTLENÍ
e-mail: technickesluzby@tsdb.cz
731 410 419, 725 755 471 – prac. dny 8–15 hod.

PORUCHY V DODÁVCE EL. ENERGIE – ČEZ
800 850 860 – nepřetržitě

POHOTOVOSTNÍ A PORUCHOVÁ SLUŽBA 
PLYNU
1239 – Pražská plynárenská – nepřetržitě

MĚSTSKÁ POLICIE JESENICE
775 775 978 – nepřetržitě

OSTATNÍ PORUCHY
poruchy@psary.cz
241 940 454 – tel. na OÚ Psáry (v prac. době)

TÍSEŇ, HROZÍCÍ NEBEZPEČÍ – HASIČI DOLNÍ 
JIRČANY
731 104 110, 604 796 128

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA LAGUNA PSÁRY
731 615 686 – Gabriela Křížová

OBECNÍ ÚŘAD
241 940 454 (v pracovní době)
Pozor změna – úřední hodiny červenec 
a srpen:
pondělí–čtvrtek 8–16 hod.
pátek 8–13 hod.
V případě hrozících škod na majetku volejte 
mimo pracovní dobu, o víkendech a svátcích:
602 714 101 – Vlasta Málková, starostka
602 754 837 – Mgr. Milan Vácha, místostarosta
Více informací najdete na webových 
stránkách obce: psary.cz/dulezite-odkazy

SBĚRNÝ DVŮR
středa 15–18 hod., sobota 9–15 hod.

INFORMACE PRO CHATAŘE
Chatařům a chalupářům se zpravodaj do 
schránek neroznáší, mohou si jej vyzved-
nout na obecním úřadě, v trafice nebo ve 
sběrném dvoře.

DŮLEŽITÉ INFORMACE A TELEFONNÍ ČÍSLA
PSÁRSKÝ ZPRAVODAJ
Periodický tisk územního samosprávné-
ho celku obec Psáry, Pražská 137, Psáry, 
IČ 00241580. Vychází 6× ročně. Redakce si 
vyhrazuje právo zaslané příspěvky redakčně 
upravovat a krátit.
Kontakty: 
psarskyzpravodaj@psary.cz 
psary.cz/psarsky-zpravodaj
Redakční rada: 
Ing. Jitka Svobodová, Jiří Římovský, 
MUDr. Jaroslav Sokol 
Za obec Psáry: Vlasta Málková
Vedoucí redaktorka a příjem inzerce: 
Ing. Lucie Libovická, tel. 603 477 211, 
e-mail: inzerce@psary.cz
Grafická úprava: Ing. Vít Libovický
Tisk: Tiskárna irbis
Distribuce: ZDARMA do všech poštov-
ních schránek občanů a firem v Psárech 
a D. Jirčanech.
Náklad: 1800 výtisků
Registrace: MK ČR e 15258
Vydání: červen 2024, vyšlo 28. 6. 2024
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CENY INZERCE

SLEVY: 2 opakování – 5 %, 3–5 opakování – 
10 %, 6 opakování – 15 %.
Ceny černobílé i barevné inzerce jsou jed-
notné a konečné, nejsme plátci DPH.

MISTROVSTVÍ EVROPY 
2024 V TAEKWON-DO ITF
Anna Krbcová, GBHS

ÚSPĚCHY A ZÁŽITKY  ZÁVODNÍKŮ 
Z GE-BAEK HOSIN SOOL
Mistrovství evropy v  Taekwon-Do ITF se le-
tos konalo od 17. do 21. dubna ve slovinském 
městě Koper. Celkem se na  těchto meziná-
rodních závodech sešlo 745 závodníků z  32 
zemí, mezi nimi 45členná česká výprava. 
Jsme sice malá země, Česká republika ale 
dlouhodobě ukazuje, že i s nepoměrně men-
ším zastoupením se dokážeme řadit mezi 
evropskou špičku. A reprezentanti naší ško-
ly Ge-Baek Hosin Sool jsou toho nedílnou 
součástí.

Před mistrovstvím evropy podstoupili ná-
ročnou přípravu, aby ze sebe mohli vydat 
nejlepší možný výkon. Od začátku roku tvrdě 
dřeli na  oddílových i  reprezentačních sou-
středěních a  snaha se vyplatila. Podívejme 
se na výkony jednoho z nich, který pochází 
právě z Dolních Jirčan.

MAREK PAVLAS – NÁVRAT PO ZRANĚNÍ
Marek Pavlas je už zkušený závodník, 
v  Taekwon-Do má II. dan a  cvičí bezmála 
osm let. Letos ale neměl vůbec jednodu-
chou cestu. Mezinárodní závody pro něj 
nejsou novinka, na  Mistrovství evropy totiž 
závodil už v roce 2022, ještě jako mladší ju-
nior. Minulý rok ho ale začalo trápit zranění 
kolene. Mistrovství evropy 2023 musel úpl-
ně vynechat. Koncem roku se už zotavoval, 
pomalu se začal dostávat zpátky do režimu. 
Začali jsme doufat, že by v  roce 2024 mohl 
znovu závodit. Zranění mu sice pořád bráni-
lo v optimální přípravě, Marek to ale nevzdal 
a rozhodl se bojovat na evropském poli i tak.

Vzal to ve velkém a zúčastnil se všech indi-
viduálních disciplín, kterých mohl – tech-
nických sestav, speciálních technik i  spor-
tovního boje. Soutěžil i  týmově a  společně 
se dvěma dalšími reprezentanty secvičili 

sekvenci technik sebeobrany. Nakonec si 
sice odvezl „pouze“ 5. místo v  technických 
sestavách, je ale skvělé sledovat jeho ná-
vrat po takových obtížích. Ne každému se to 
povede.

Tímto Markovi moc gratulujeme a  přejeme 
mu mnoho úspěchů do budoucna. V  ka-
tegorii starších juniorů bude moci závodit 
i příští rok. Těšíme se, co ukáže po úplném 
uzdravení.

Mistrovství evropy 2024 v  Taekwon-Do ITF 
letos prověřilo dovednosti, sílu a odhodlá-
ní všech závodníků. Češi předvedli skvělé 
výkony na  tatami, ale také ukázali, že jsou 
ochotni pro Taekwon-Do tvrdě makat. Úsilí 
se vyplatilo – Česká republika skončila 
na  celkovém 4. místě v  závěsu za Řeckem, 
Ukrajinou a  Bulharskem. Děkujeme všem, 
kteří nás v  přípravě podporovali: rodičům, 
učitelům, studentům i obci Psáry.

Již teď se pomalu připravujeme na  další 
ročník. Pokud byste se k nám chtěli připo-
jit, neváhejte: s  Taekwon-Do je možné za-
čít v  průběhu celého roku. Tréninky máme 
i  v   Dolních Jirčanech v  ZŠ Ámos, každou 
středu od 17.00 a pátek od 15.00 hod. Naši 
zkušení trenéři rádi zaučí všechny nováčky. 
Více informací najdete na našich webových 
stránkách  tkd. cz – těšíme se na vás!




